
 1

 Protokół Nr IX/16 
 
z sesji Rady Gminy w Dragaczu, która odbyła się w dniu 28 stycznia 2016 roku od godz. 1100 do 
godz. 1500. 
 
W Sesji na 15 Radnych udział wzięło 14. 
Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik. 
Sesja nagrywana. 
 
Spoza grona Radnych udział wzięli: 
 1.  Pani Krezymon Dorota                  - Wójt Gminy, 
 2.  Pani Piechocińska Lidia                - Skarbnik Gminy, 
 3.  Pani Dłużyńska Ewa                     - Sekretarz Gminy, 

 4.  Pani Młynek Katarzyna                 - Dyrektor GOKSiR, 
 5.  Pani Pernak Jolanta                       - Dyrektor SAPO, 
 6. Pani Konopińska Mariola               - Dyrektor SP w Dragaczu, 
 7. Pan Kowalski Piotr                         - Dyrektor SP w Grupie, 
 8. Pani Michalska Mariola                  - Dyrektor Przedszkola w Górnej Grupie, 
 9. Pani Muszyńska-Puzio Honorata    - Dyrektor Gimnazjum w Michalu, 
10. Pan Kurek Łukasz                         - Radca Prawny, 
11. Pan Han Brunon                            - Radny Powiatowy, 
12. Pan Kulaszewski Mirosław           - Prezes ZOSP, 
13. Pan Sadecki Tomasz                      - Naczelnik Wydziału Komendy Powiatowej PSP Świecie, 
14. Pan Jaszczerski Andrzej                - Komisariat Policji w Nowem, 
15. Pan Podlejski Dariusz                    - Naczelnik Wydziału Prewencji  KP Policji w Świeciu, 
16. Pan Pieniążek Krzysztof                - Przewodniczący Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu, 
17. Pan Młynek Andrzej                      - Kierownik Związku Wałowego w Dragaczu, 
18. Pan Bassa Roman                           - KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych O/Bydgoszcz, 
19. Pan Kaleta Piotr                             - KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie, 
20. Pani Krystyna Śmiejewska             - KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie, 
21. Pani Chełmowska Krystyna           - Sołtys,  
22. Pani  Kot Danuta                            - Sołtys 
23. Pan Lichnerowicz Piotr                  - Sołtys, 
24. Pani Prokopowicz Bogusława        - Sołtys,    
25. Pan Zięba Dariusz                          - Sołtys. 
 
Porządek obrad: 
  1. Otwarcie sesji. 
  2. Stwierdzenie quorum. 
  3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad. 
  4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
  5. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami. 
  6. Zgłaszanie wniosków i interpelacji – udzielanie odpowiedzi. 
  7. Ocena działalności i profilaktyki działania Policji na terenie gminy. 
  8. Sprawozdanie z działalności Związku Wałowego w Dragaczu oraz informacja o działalności     
      Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w zakresie utrzymania i konserwacji wału 

przeciwpowodziowego jak i regulacji urządzeń melioracji podstawowej. 
  9. Ocena funkcjonowania OSP na terenie gminy.  
10. Podjęcie uchwały w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata  
      2016- 2024. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na  
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        2016 rok. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii  
      Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2011-2020 oraz Gminnego Programu  
      Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych  na 2011 rok. 
14. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty targowej. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy środków   
      stanowiących fundusz sołecki. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie zasad otrzymywania i wysokości diet przysługujących radnym za  
      udział w pracach Rady Gminy. 
17. Podjęcie uchwały w sprawie wysokości diety dla Przewodniczącego Rady Gminy. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy na 2016 rok. 
19. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2016 rok. 
20. Podjęcie uchwały w sprawie  wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz Gminy Dragacz  
      działki nr 290 położonej w obrębie geodezyjnym Dragacz. 
21. Podjęcie uchwały w sprawie zrzeczenia się odszkodowania za nieruchomości w pasie drogi  
      powiatowej nr 1256C Mniszek – Stare Marzy. 
22. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz  
      zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Dragacz w 2016 roku. 
23. Sprawozdanie z realizacji Strategii Rozwoju Gminy Dragacz na lata 2014-2020. 
24. Sprawozdania z działalności Komisji Rady Gminy za 2015 rok. 
25. Sprawozdanie z pracy Rady Gminy w 2015 roku. 
26. Wolne wnioski i zapytania. 
27. Zamknięcie sesji. 
 
Do pkt 1 – Otwarcia IX Sesji Rady Gminy Dragacz dokonał Przewodniczący Rady Gminy Pan 
Borolewski Ludwik, serdecznie witając Wójt Gminy Panią Dorotę Krezymon, Radnego Powiatu 
Pana Brunona Han, Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Dorotę Dembińską, 
Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Pana Krzysztofa Książkę, Przewodniczących Komisji Rady 
Gminy: Rewizyjnej – Pana Marcina Chabuckiego, Rozwoju Gospodarczego i Finansów – Pana 
Mieczysława Galantego, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Ryszarda Piłat, 
Wiceprzewodniczących Komisji Rady: Rozwoju Gospodarczego i Finansów – Panią Karolinę 
Kuchtę, Rolnej i Ochrony Środowiska – Pana Wojciecha Wiśniewskiego, Oświaty, Kultury Sportu i 
Ochrony Zdrowia – Pana Jerzego Brejnę, witam pozostałych Radnych. Z gości zaproszonych 
witam: Naczelnika Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji w Świeciu aspiranta 
sztabowego Pana Dariusza Podlejskiego, Asystenta Ogniwa Prewencji Komisariatu Policji w 
Nowem Pana aspiranta Andrzeja Jaszczewskiego. Przedstawicieli Kujawsko-Pomorskiego Zarządu 
Urządzeń Melioracji i Urządzeń Wodnych we Włocławku Oddziału Rejonowego w Bydgoszczy i 
Biura Terenowego  w Świeciu Pana Piotra Kaletę i Panią Krystynę Śmiejewską. W tym punkcie 
obrad witam także Przewodniczącego Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu Pana Krzysztofa 
Pieniążka, Kierownika technicznego Związku Wałegwego w Dragaczu pana Andrzej Młynka.  
Witam Panią Sekretarz Gminy – Ewę Dłużyńską, Skarbnik Gminy – Panią Lidię Piechocińską, 
witam wszystkich Sołtysów, witam Dyrektora Gminnej Przychodni, Dyrektora Samorządowej 
Administracji Placówek Oświaty, Dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji, 
Dyrektora Zakładu Usług Komunalnych, Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, 
przedstawicieli Izby Rolniczej i witam również mieszkańców gminy.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Zanim przystąpię do realizacji porządku 
obrad dzisiejszej sesji pozwólcie, że w imieniu całej Rady Gminy podziękuję Panu Grzegorzowi 
Mrozik za przyjęcie zaproszenia na sesję. Chcemy podziękować mu za lata pracy zawodowej i 
społecznej na rzecz Gminy Dragacz. Pracę zawodowa rozpoczął 1 września 1969 roku w 
Państwowym Gospodarstwie Rolnym w Rulewie, gdzie odbył staż, a następnie od października 
1970 roku pracował w Gromadzkiej Radzie Narodowej w Warlubiu jako agronom gromadzki, a 
następnie od września 1971 roku został przeniesiony na stanowisko referenta ds. produkcji 
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zwierzęcej w Powiatowej Radzie Narodowej w Świeciu. Pracę na terenie Gminy rozpoczął 1 
czerwca 1972 r. na stanowisku zootechnika gromadzkiego, a od 1 stycznia 1973 r. po reorganizacji 
samorządu objął stanowisko instruktora rolnego, na którym pracował do 30 kwietnia 1982 r. do 
czasu rozdzielenia gminnej służby rolnej na służbę rolną administracyjną, która pozostała przy 
Urzędzie Gminy i na służbę doradczą, która została włączona do Ośrodka Doradztwa Rolniczego w 
Minikowie. Z dniem 28 grudnia ubiegłego roku przeszedł na emeryturę po 46 latach pracy 
zawodowej na rzecz rolnictwa, z tego pracując 42 lata w Gminie Dragacz. Oprócz pracy zawodowej 
tj. doradztwa rolniczego szerzonego wśród rolników na terenie Gminy Dragacz chętnie włączał się 
w działalność społeczną i w okresie od 1994 r. do 2010 r. był radnym Rady Gminy Dragacz. W 
kadencji 1994 r. – 1998 r. był delegatem z ramienia Rady Gminy Dragacz do Sejmiku 
Województwa Bydgoskiego. Pełnił funkcje w Radzie Gminy w latach 1994-1998 był zastępcą 
Przewodniczącego Rady Gminy, 1998-2002 członkiem Zarządy Gminy i Przewodniczącym Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów, a w dwóch kadencjach 2002-2010 był Przewodniczącym 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów. Do 1994 roku wiele razy był przewodniczącym 
komisji wyborczych w wyborach przeprowadzanych na terenie Gminy. Piękny życiorys i lata 
uczciwej, rzetelnej pracy zawodowej i społecznej na rzecz Gminy Dragacz. Całe swoje dorosłe 
życie poświęcił Pan tej gminie i jej mieszkańcom. Za to Panu serdecznie dziękuję i życzę dobrego 
odpoczynku, dobrego zdrowia i realizowania życiowych pasji. Wszystkiego najlepszego. Proszę o 
zabranie głosu Panią Wójt Gminy.   
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota  – Panie Grzegorzu zapraszamy do nas. Pozwolicie Państwo, że 
przeczytam podziękowania: „W związku z przejściem na emeryturę składamy Panu serdeczne 
podziękowania za trud i zaangażowanie w pracę dla dobra naszych mieszkańców, a także za 
wieloletnią działalność samorządową na rzecz społeczności Naszej Gminy. Pozostając z wyrazami 
pamięci życzymy wiele zadowolenia z poczucia dobrze wypełnionych obowiązków. Prosimy 
przyjąć życzenia zdrowia, szczęścia i wszelkiej pomyślności w życiu osobistym”.    
Wręczono podziękowania i kwiaty Panu Grzegorzowi Mrozik. 
Pan Mrozik Grzegorz  –  jeśli Państwo pozwolicie to ja sobie tak z karteczki, bo to i ten wiek i nie ta 
pamięć i trochę wzruszenia na pewno też. Jest mi niezmiernie miło, że po przejściu na emeryturę po 
43 latach pracy na rzecz społeczeństwa Gminy Dragacz dostąpiłem wyróżnienia w postaci 
podziękowania na sesji Gminy Dragacz za dotychczasowa pracę. Korzystając z okazji chciałbym na 
ręce zgromadzonych tu sołtysów złożyć podziękowania dla wszystkich rolników, z którymi miałem 
przyjemność współpracować i przyczyniać się do krzewienia kultury i postępu w rolnictwie. Na 
ręce Pani Doroty Krezymon Wójta Gminy Dragacz chciałbym złożyć podziękowania dla Pana 
Tomasza Feli Przewodniczącego Gromadzkiej Rady Narodowej, który przyjmował mnie w 1972 
roku na stanowisko zootechnika gromadzkiego, a także serdecznie dziękuję za wspieranie mnie w 
mojej pracy wszystkim, rzeczywiście wszystkim Naczelnikom Gminy Dragacz, bo rzeczywiście w 
tym czasie powiedzmy jak pracowałem byli Naczelnicy, a także wszystkim Wójtom, z którymi 
mogłem pracować dla rozwoju Gminy Dragacz. Niemniej serdeczne podziękowania chciałbym 
złożyć na ręce Pana Przewodniczącego Rady Gminy Ludwika Borolewskiego dla wszystkich 
radnych Gminy Dragacz, z którymi przez 16 lat mogłem współpracować tworząc i wdrażać lokalne 
prawo przyczyniające się do rozwoju Gminy Dragacz. I na zakończenie chciałbym może przeprosić  
za jakieś niedoskonałości, za jakieś ułomności, bo w ciągu 43 lat pracy nie miał człowiek samych 
przyjaciół. Czasami może powiedzmy, że też się zdarzyły jakieś moje uchybienia, może moje 
nieprawidłowości i za to wszystkich serdecznie przepraszam i dziękuję za współpracę wszystkim, 
których tu już wcześniej wymieniłem. Dziękuję bardzo i życzę owocnych obrad.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję bardzo i przystępujemy teraz do 
realizacji porządku obrad.  
Do pkt 2 – Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik stwierdził, że na podstawie listy 
obecności w Sesji uczestniczy 14 Radnych, co upoważnia Radę do podejmowania prawomocnych 
uchwał.  
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Do liczenia głosów zaproponował Radną Panią Dorotę Dembińską – Wiceprzewodniczącą Rady 
Gminy, a Wiceprzewodniczącego Pana Krzysztofa Książkę do nadzorowania podejmowania uchwał 
Rady.  
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Do pkt 3 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – porządek obrad wszyscy Radni 
otrzymali. Czy są propozycje zmian do porządku obrad?   
Radna Pani Dembińska Dorota – chciałabym zgłosić propozycję projektu do porządku obrad Rady 
Gminy. Propozycja projektu uchwały Rady Gminy została przygotowana i przedstawiona komisji 
oświaty przez Panią Wójt i Panią Dyrektor SAPO. Poddaliśmy to pod obrady i dotyczy to projektu 
uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w 
Grupie  poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w 
Grupie. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Pani Wójt proszę bardzo. 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – prosiłabym o dołączenie do porządku obrad projektu uchwały 
w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie rekrutacji do publicznego przedszkola i do 
oddziałów przedszkolnych przy szkołach podstawowych dla których Gmina Dragacz jest organem 
prowadzącym, dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów oraz przyznania 
każdemu kryterium określonej liczby punktów.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są inne propozycje? Nie widzę.  
Musimy przegłosować uchwały nr IX/90/16, czyli punkt 26. Podjęcie uchwały nr IX/90/16 w 
sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie  
poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie. 
Kto jest za rozszerzeniem porządku obrad o tą uchwałę? 
Wniosek o rozszerzenie porządku obrad o wprowadzenie punktu, „Podjecie uchwały w 
sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie  
poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w 
Grupie”, został przyjęty jednogłośnie, bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując 
następującą ilość głosów: 14 – za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – punkt 27. Podjęcie uchwały nr IX/91/16 w 
sprawie określenia kryteriów na drugim etapie rekrutacji do publicznego przedszkola i do oddziałów 
przedszkolnych przy szkołach podstawowych, dla których Gmina Dragacz jest organem 
prowadzącym, dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów oraz przyznania 
każdemu kryterium określonej liczby punktów. Kto jest za rozszerzeniem porządku obrad o tą 
uchwałę? 
Wniosek o rozszerzenie porządku obrad o wprowadzenie punktu, „Podjecie uchwały w  
sprawie określenia kryteriów na drugim etapie rekrutacji do publicznego przedszkola i do 
oddziałów przedszkolnych przy szkołach podstawowych dla których Gmina Dragacz jest 
organem prowadzącym, dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów oraz 
przyznania każdemu kryterium określonej liczby punktów” został przyjęty jednogłośnie, 
bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując następującą ilość głosów: 14 – za, 
przeciwnych i wstrzymujących się - nie było. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG –  „Wolne wnioski i zapytania” otrzymują nr 
28. i punkt 29. „Zamkniecie sesji”.  
Do pkt 4 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Protokół zostały sporządzony i 
wyłożony do wglądu w biurze Rady Gminy.  
Czy są uwagi do protokołu Nr VIII/15 z poprzedniej sesji? Nie widzę. Skoro nie ma uwag to 
przegłosujmy. 
Stwierdzam, że protokół Nr VIII/15 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 
14 - za,  przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 5 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przechodząc do punktu 5. proszę 
Panią Wójt o złożenie sprawozdania z działalności między sesjami. 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota –  Panie Przewodniczący, Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
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W okresie sprawozdawczym tj. od dnia 30 listopada 2015 roku wydałam 9 zarządzeń, które 
dotyczyły: 

1) Zmian w planie dochodów i wydatków budżetu gminy na 2015 rok związanych ze zmianą i 
uzyskaniem kwot dotacji przekazanych z budżetu państwa oraz przeniesienia wydatków 
miedzy paragrafami w ramach działu, były to 3 zarządzenia, 

2) Zmiany zarządzenia w sprawie przeprowadzenia inwentaryzacji, 
3) Przeprowadzenia inwentaryzacji,  
4) Ustalenia zasad i rozliczenia kosztów związanych z podróżą służbową przysługujących 

pracownikom Urzędu Gminy w Dragaczu oraz kierownikom jednostek organizacyjnych 
gminy Dragacz, 

5) Zmiany zarządzenia w sprawie ustalenia Regulaminu Pracy Urzędu Gminy w Dragaczu, 
6) Ogłoszenia otwartego konkursu ofert nr 1/2016 na wykonanie zadań publicznych 

związanych z realizacją zadań Gminy w 2016 roku w zakresie kultury fizycznej i sportu, 
7) Powołania składu oraz określenia Regulaminu prac Komisji Konkursowej do oceny  
      i rozpatrzenia ofert w związku z otwartym konkursem ofert nr 1/2016 w zakresie kultury  
      fizycznej i sportu. 

Zawarłam następujące umowy: 
1) Z Firmą „ENERGIA” z Grudziądza na wymianę instalacji elektrycznych w czterech lokalach 
mieszkalnych, wymianę instalacji elektrycznej na 3 klatkach schodowych w budynkach 
komunalnych za kwotę 25.454,44 zł oraz na montaż instalacji elektrycznych w siedmiu lokalach i 
podział instalacji elektrycznych w dwóch lokalach mieszkalnych za kwotę 7.506,00 zł,  
2) Z Firmą Usługi Ogólnobudowlane z Grudziądza na podział lokalu mieszkalnego w budynku 
komunalnym w Wielkim Stwolnie z wydzieleniem łazienki z pomieszczenia strychowego oraz 
wydzieleniem kuchni z części pokoju za kwotę 12.611,60 zł, 
3) Z Firmą „DANIEL” z Grudziądza na „Odławianie bezdomnych zwierząt z terenu Gminy Dragacz 
oraz umieszczanie i sprawowanie nad nimi opieki w schronisku w 2016 roku” za kwotę 113.135,40 
zł, 
4) Z Zakładem Zduńskim z Grudziądza na postawienie czterech kaflowych trzonów kuchennych w 
lokalach adoptowanych na lokale socjalne w budynkach komunalnych za kwotę 8.000,00 zł, 
5) Zawarłam trójstronną umowę o współpracy Gminy z GDDKiA w Bydgoszczy oraz firmą 
projektową „INŻDRÓG” z Grudziądza w zakresie opracowania dokumentacji projektowej na 
budowę ścieżki pieszo-rowerowej w pasie drogi krajowej nr 16 na odcinku od ronda w Dolnej 
Grupie do Urzędu Gminy. Koszt wykonania dokumentacji 135.915,00 zł, 
6) Anektowałam umowę z Firmą „INEL” z Dolnej Grupy na „Zaprojektowanie i wybudowanie 
oświetlenia ulicznego typu parkowego pomiędzy osiedlami mieszkaniowymi w Dolnej Grupie” 
Aneks dotyczy zmiany terminu wykonania umowy z 15.12.2015 roku na 30.03.2016 rok z uwagi na 
potrzebę uregulowania stanu formalno-prawnego w zakresie prawa do dysponowania gruntem 
terenów należących do Lasów Państwowych. Chodzi tutaj o wyprostowanie kwestii numeracji 
działek. Lasy scaliły dwie działki w jedną, o czym właściwie nie poinformowano Starostwa i żeby 
teraz uzyskać pełen komplet dokumentów i żeby postawić oświetlenie, które jest już właściwie 
gotowe i którego wykonanie zajmie wykonawcy, no może 8 godzin maksymalnie, w ciągu jednego 
dnia jest w stanie to zrobić. Musimy czekać na pełną dokumentację. Musimy czekać na 
wyprostowanie  tych wszystkich dokumentów i stąd opóźnienie. Nie jest ono zależne ani od nas, ani 
od wykonawcy.  
7) Z Firmą „GEDEON MEDIA” ze Świecia na zamieszczanie materiałów informacyjno-
promocyjnych gminy w miesięczniku „Gazeta Lokalna 24 – Powiat Świecki na rok 2016 za kwotę 
5.166,00 zł,   
8) Z  Firmą „LOGONET” z Bydgoszczy na budowę, utrzymanie i powszechne udostępnianie 
podmiotowej strony BIP za kwotę 1.088,55 zł za I kwartał 2016 roku, 
9) Z Firmą „Samorządowy Informator SMS” z Wrocławia na funkcjonowanie Systemu 
powiadamiania mieszkańców za kwotę 2.347,08 zł, (opłata roczna), 
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10) z Firmą „EKO-TANK” z Osia na dostawę oleju napędowego grzewczego do budynku Urzędu 
Gminy i budynku świetlicy w Dolnej Grupie za kwotę 66.051,00 zł, termin umowy do 31.12.2016 r.  
11) z Firmą „PUM” z Grudziądza na wywóz odpadów komunalnych z budynku Urzędu Gminy i 
budynków świetlic wiejskich za kwotę 4.949,40 zł, 
12) z Firmą „EKOGRZEW” z Grudziądza na przegląd i konserwację pieca olejowego c.o. w 
budynku Urzędu Gminy i w budynku świetlicy w Dolnej Grupie za kwotę 2.361,60 zł, 
13) Z Firmą „GEO-SYSTEM” z Warszawy na utrzymanie systemu i bazy danych na serwerze 
dostępu do najnowszych wersji systemu e-Gmina z modułem iMPA oraz nadzór autorski nad 
wykonanym wdrożeniem za kwotę 2.460,00 zł,` 
14) Z Firmą „AWJ” z Bydgoszczy na wykonanie projektów decyzji o warunkach zabudowy oraz 
projektów decyzji o ustaleniu lokalizacji inwestycji celu publicznego za kwotę 221,40 zł za 1 
projekt, 
15) Z Firmą MKK Sp. z o.o. z Golubia Dobrzynia na wykonanie materiałów promocyjnych za 
kwotę 3.200,00 zł, 
16) Z Firmą „ZORG” z Grupy na wynajem pomieszczenia na spotkania dla mieszkańców sołectwa 
Grupa Osiedle w okresie od 1.02.2016 r. do 30.06.2016 r. w ilości 10 spotkań za kwotę 300,00 zł 
brutto za spotkanie, 
17) Z Firmą „ŻANA” z Warlubia na budowę boiska rekreacyjnego w miejscowości Grupa za kwotę 
11.700,00 zł, 
18) Z Firmą Handlowo-Usługową z Górnej Grupy na utrzymanie w należytej czystości przystanków 
autobusowych znajdujących się na terenie Gminy Dragacz wraz z odśnieżaniem i posypywaniem 
piaskiem w okresie zimowym za kwotę 18.600,00 zł. 
Ponadto: 
1) Ogłosiłam otwarty konkurs ofert nr 1/2016 na wykonanie zadań publicznych związanych z 
realizacją zadań Gminy w 2016 roku w zakresie kultury fizycznej i sportu w formie: organizacji 
zajęć sportowych i rozgrywek: piłka nożna, piłka siatkowa, tenis stołowy, warcaby, szachy, 
lekkoatletyka dla dzieci, młodzieży, seniorów oraz judo dla dzieci. Wysokość środków 
przeznaczonych na to zadanie wynosi 70.000,00 zł. Termin składania ofert wyznaczony został na 
dzień 26 stycznia 2016 roku, publiczne otwarcie ofert nastąpi w dniu 29 stycznia 2016 r. 
2) Gmina Dragacz złożyła wniosek do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w Toruniu o przyznanie dotacji na „Plan gospodarki niskoemisyjnej dla Gminy 
Dragacz”. Termin rozstrzygnięcia konkursu przewiduje się na koniec lutego 2016 roku. 
3) Nabyto na własność Gminy Dragacz działkę niezabudowaną nr 150/2 o pow. 0,01,14 ha położoną 
w obrębie geodezyjnym Michale z przeznaczeniem pod przepompownie ścieków za kwotę 3.500,00 
zł, 
4) Zawarłam 13 umów dzierżawy na grunty rolne położone w obrębie geodezyjnym Grupa Plac – 
jest to przedłużenie dotychczasowej dzierżawy, 
Została wykonana dokumentacja projektowa na: „Rozbudowę sieci kanalizacji sanitarnej w Dolnej 
Grupie”, „Aktualizację dokumentacji projektowej na budowę sieci kanalizacyjnej w Dragaczu – III 
etap”, „Kompleksową termomodernizację Gminnej Przychodni Zdrowia w Dolnej Grupie”.         
Rozpatrzyłam pozytywnie 6 wniosków o umorzenie podatku rolnego od osób fizycznych na kwotę 
702,00 zł, 9 wniosków o umorzenie podatku od nieruchomości od osób fizycznych na kwotę 
9.111,00 zł oraz 1 wniosek o rozłożenie na raty podatku rolnego na kwotę 1.220,00 zł. 
Ponadto pozytywnie rozpatrzyłam 5 wniosków o umorzenie opłaty za odbiór i gospodarowanie 
odpadami komunalnymi na kwotę 2.814,33 zł, 1 wniosek o rozłożenie na raty na kwotę 164,60 zł, 2 
wnioski o odroczenie terminu płatności na kwotę 2.547,90 zł. Pozytywnie rozpatrzyłam 4 wnioski o 
rozłożenie na raty należności za wodę na kwotę 15.261,57 zł. 
Poza tym odbyły się następujące spotkania, w których brałam udział: 
1.12. - przegląd teatrzyków gminnych profilaktycznych, 
3.12. - spotkanie z emerytami, 
16.12.- podsumowania V Kongresu Kociewskiego w Centrum Kultury Zamek w Nowem, 
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7.12. i 16.12. – uczestniczyłam w objeździe terenu całej gminy wraz z przedstawicielem „ENEI”, 
którego celem było wspólne z Sołtysami określenie zapotrzebowania gminy na nowe punkty 
oświetleniowe. Mogę tutaj powiedzieć, że już otrzymaliśmy wstępną ofertę z ENEI, będziemy 
negocjować cenę jeszcze.  Myślę, że zapewne skorzystamy z oferty budowy oświetlenia wszędzie 
tam, gdzie myślimy o takich dużych słupach oświetleniowych, przydrożnych. Natomiast 
rozważymy możliwość wystawienia w przetargu budowy oświetlenia wszędzie tam, gdzie będzie 
mogło być oświetlenie typu parkowego tylko, że musimy się tu jeszcze zastanowić z radnymi i 
podjąć decyzje, ponieważ jeśli zlecimy całość inwestycji ENEI, to koszty rozłożymy sobie na lata.  I 
w tym momencie nie będziemy musieli w tym roku wykładać żadnej większej kwoty. Jeżeli 
będziemy chcieli zaoszczędzić na budowie części oświetlenia, tam gdzie jest to możliwe i 
wybudować oświetlenie typu parkowego to musielibyśmy zadecydować w 2017 roku 
zabezpieczamy na to odpowiednie środki. Jesteśmy w trakcie obliczania jakie to byłyby 
oszczędności ile możemy zyskać i na pewno będziemy o tym rozmawiać na najbliższej komisji i 
sesji.  
11.12. – dwa spotkanie opłatkowe w Grupie na osiedlu wojskowym – Klub Seniora i osób 
samotnych, 
12.12. – spotkanie z Mikołajem dla dzieci z sołectwa w Michalu, 
15.12.– wigilia w ośrodku dla cudzoziemców w Grupie, 
15.12. – zebranie z rodzicami uczniów Szkoły Filialnej w Bratwinie, 
17.12. –  spotkanie LGD w Świeciu, 
17.12. – wigilia Związku Żołnierzy WP w Grupie, 
18.12. – spotkanie z jubilatami obchodzącymi 50-lecie małżeństwa, wręczenie medali za długoletnie 
pożycie małżeńskie, 
18.12. – wigilia KGW w Wielkim Stwolnie, 
18.12. – Jasełka w wykonaniu dzieci z GOKSiR, koncert kolęd chóru Alla Camera, 
19.12. – spotkanie z Mikołajem dla dzieci z sołectwa w Grupie cywilnej, 
21.12. – wigilia Zarządu OSP Gminy Dragacz, 
22.12. –  przedstawienie jasełkowe w Szkole Podstawowej w Grupie, 
22.12. – przedstawienie jasełkowe w Przedszkolu Samorządowym w Górnej Grupie, 
22.12. – spotkanie opłatkowe w Urzędzie Powiatowym, 
29.12. – spotkanie opłatkowe OSP w Wielkim Stwolnie, 
11.01. – spotkanie noworoczne z przedstawicielami „ENEI”, 
12.01. – spotkanie z rodzicami uczniów Szkoły Filialnej w Bratwinie, 
13.01. – gościliśmy delegację burmistrza, radnych i pracowników ZUK z Łasina zainteresowanych 
funkcjonowaniem gminnej oczyszczalni ścieków, 
14.01. – spotkanie z Radą Rodziców z Przedszkola Samorządowego celem ostatecznego określenia 
formy ankiety dla rodziców. Tutaj dodam, że takie ankiety zostaną przeprowadzone we wszystkich 
szkołach, a także w przedszkolu i będą to ankiety, które mają na celu ocenę pracy i funkcjonowania 
szkół, ofertę, którą szkoły przedstawiają rodzicom. Mam nadzieję, że z tych ankiet dość 
szczegółowych wyciągniemy sporo ważnych dla nas wniosków. Ona oczywiście zostaną 
przedstawione później dyrektorom, radom pedagogicznym. Myślę, że wszyscy na tym skorzystamy.   
15.01. – otwarcie Parku Wodnego w Świeciu, 
20.01. – spotkanie z 82 kołem Polskiego Związku Wędkarskiego w Grupie, 
21.01. – bal karnawałowy dla dzieci w Wielkim Stwolnie, 
23.01. – bal karnawałowy dla dzieci w Wielkim Lubieniu, 
23.01. – spotkanie sprawozdawczo-wyborcze OSP w Górnej Grupie. Dziękuję. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt za złożone sprawozdanie z 
działalności między sesjami.  
Do pkt 6 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – obecnie przystępujemy do punktu 
6. Proszę radnych o zgłaszanie wniosków i interpelacji. Wiceprzewodnicząca Pani Dembińska.  
Radna Pani Dembińska Dorota – ja chciałam złożyć dwa takie wnioski. Jeden wniosek to 
chciałabym poprosić Panią Wójt, abyśmy wystosowali pismo do Generalnej Dyrekcji Dróg 
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Krajowych i Autostrad w związku z planowaną budową S5 ponieważ rozpoczęły się już na terenie 
Nowych Marzów z tego co zauważyłam pomiary, które będą służyły do opracowania kolejnego 
projektu i chciałabym poprosić o to żebyśmy zaczęli interweniować w związku z tym, że mamy 
bardzo przykre doświadczenia po budowie autostrady A1 i pominięciem mieszkańców u nas. 
Mieszkańcy boją się o to, że budowa i zamknięcie dróg dojazdowych spowoduje to, że zostaną  
wykluczeni społecznie. Bardzo bym prosiła o to, abyśmy wystosowali już pismo i monitorowali 
sytuację cały czas. Druga prośba jest taka, aby postawić śmietniki przy drodze krajowej nr 91 na 
przystankach autobusowych, ponieważ tam nie ma tych śmietników, a jest bardzo nieestetycznie. 
Jest to bardzo zła wizytówka naszej Gminy przy granicy z gminą Świecie. No jeszcze mam kilka,  
ale to już zostawię na razie. Dziękuję. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy jeszcze ktoś z Radnych? Nie. To 
poproszę Panią Wójt.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – jeśli chodzi o projektowany zjazd na S5 to odbyło się 
spotkanie nie pamiętam teraz dokładnie, czy to było miesiąc temu czy półtora miesiąca temu z 
wszystkimi projektantami w Urzędzie Wojewódzkim. Organizatorem była Generalna Dyrekcja 
Dróg Krajowych i Autostrad. Wzięłam w tym spotkaniu udział. Wypowiedziałam się publicznie na 
forum mówiłam o Mniszku, mówiłam o tym, że proszę żeby firma, która wygrała przetarg, 
pamiętała o mieszkańcach żeby zapewnić im swobodny dostęp i zaraz po tym spotkaniu zostało 
takie pismo już do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad wystosowane. Także myślę, że 
nie ma żadnego sensu go powielać, ale mam jeszcze jedną informację z dzisiaj 2 lutego o godzinie 
15.00, a być może trochę szybciej przyjeżdżają właśnie do nas projektanci w sprawie dokładnych 
uzgodnień i zapraszam Panią jako Sołtysa miejscowości Mniszek. To nie jest jeszcze spotkanie 
konsultacyjne, przyjeżdżają nas wysłuchać najpierw i posłuchać naszych uwag. W momencie kiedy 
będą chcieli się konsultować z wszystkimi zainteresowanymi mieszkańcami to mieszkańcy 
otrzymają takie zaproszenie. Druga sprawa a propos śmietników wiem, że te przystanki autobusowe  
stoją już na terenie Gminy Świecie, dlatego grzecznościowo zapytam, czy zgadza się na to 
Burmistrz Świecia, jeśli tak to postawimy.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Czy ktoś jeszcze z 
Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. Przystępujemy do punktu 
następnego.  
Do pkt 7 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG –  ocenę działalności i profilaktyki 
działania Policji na terenie gminy. Materiały Państwo otrzymaliście, każdy się z nimi zapoznał.   
Informacja była również przedmiotem posiedzeń  wszystkich komisji Rady Gminy. Na sesji  obecny 
jest przedstawiciel Komendanta Powiatowego Policji oraz przedstawiciel Komisariatu Policji w 
Nowem. Proszę o pytania, uwagi,  wnioski. Pan  Radny Przewodniczący Komisji Galanty. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – mam prośbę do przedstawiciela Komisariatu Policji w Nowym, 
aby wzmożyć lub zwiększyć patrole na terenie osiedla wojskowego, mam na myśli sklepy. Dość 
często zdarzają się przypadki spożywania alkoholu w obrębie sklepów. Notorycznie można 
powiedzieć już. Jeżeli nie będziemy mieli jakich zaznaczonych kontroli, to nie będziemy mogli 
podjąć żadnych kroków w stosunku do właścicieli sklepów. Bardzo bym prosił o zwiększenie tych 
patroli. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Radnych? Nie 
widzę. Ja bym poprosił przedstawiciela Policji, ale może do mikrofonu. Bardzo proszę.  
Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji Pan Podlejski Dariusz – jeszcze raz 
chciałbym się z Państwem przywitać. Dziękujemy bardzo za zaproszenie na sesję Gminy Dragacz. 
Jeszcze się przedstawię może raz. Jestem Naczelnikiem Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej 
Policji w Świeciu moje nazwisko Podlejski Dariusz. Może usprawiedliwię nieobecność 
Komendanta, który miał być dzisiaj obecny na tej sesji. Musiał pilnie wyjechać do Bydgoszczy. 
Został wezwany do Komendy Wojewódzkiej w sprawie, w której Państwu już coś wiadomo z 
mediów. Chodzi o mapę zagrożeń bezpieczeństwa. To taki twór, który będzie realizowany przez 
Komendę Główną Policji w Warszawie w oparciu o zlecone czynności przez Ministra Spraw 
Wewnętrznych, a będzie dotyczył bezpośrednio wszystkich społeczności lokalnych, jak również 
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waszej. Wobec powyższego te nasze spotkanie dzisiaj traktujemy trochę jako konsultacje społeczne 
w sprawie bezpieczeństwa lokalnego. Mające na celu to by zastanowić się nad proponowanym 
powrotem posterunków Policji niedawno zlikwidowanych w niektórych miejscowościach. My taką 
potrzebę jeżeli chodzi o waszą gminę widzimy, ale nie jestem upoważniony do tego żeby 
podejmować taką decyzję. Ani Komenda Powiatowa w Świeciu nie jest do tego upoważniona. 
Oczywiście jeżeli przyjdzie czas do realizacji tego zadania będziemy zastanawiali się w jaki sposób 
to zrobić. Uważamy, że położenie waszej Gminy jest bardzo specyficzne. Jest ono w pobliżu dużej 
miejscowości miasta Grudziądz, skąd może przenikać właśnie w środowisko ten czynnik 
niebezpieczeństwa związanego z zagrożeniami, przestępczością. Jesteście położeni w taki sposób, 
że przez teren Gminy przebiegają główne ciągi komunikacyjne, autostrada, droga krajowa, za 
chwilę trasa szybkiego ruchu. Myślę, że to też stwarza większe prawdopodobieństwo zaistnienia 
zdarzeń drogowych na tym terenie, więc potrzeba by była taka by nasza obecność była tutaj bardziej 
pełna, bardziej pełniejsza, żeby było nas tutaj więcej i byśmy częściej gościli na terenie waszej 
Gminy, po to tylko żeby zapewnić bezpieczeństwo odpowiadające Państwa oczekiwaniom. 
Dostaliście Państwo od nas sprawozdanie, w którym przytoczyliśmy te najważniejsze liczby 
dotyczące skali zagrożeń, jakie występują na terenie waszej Gminy. Jakby nad bezpieczeństwem 
czuwa tutaj na chwilę obecną Komisariat Policji w Nowym. Nie ma tutaj niestety Pana 
Komendanta, który był oddelegowany do szkoły Policji. W zastępstwie zastępowała go koleżanka 
ze struktur Komendy Powiatowej w Świeciu, ale mamy przedstawiciela tutaj Komisariatu w 
Nowym. Pan Andrzej Jaszczerski jest doskonale zorientowany w sytuacji, która ma miejsce na 
terenie Gminy. Gdy padnie pierwsze pytanie też będziemy chcieli się do tego ustosunkować, w jaki 
sposób realizujemy nasze zadania, jak je widzimy, jakie są nasze możliwości. Czy mam Państwu 
przytoczyć te najważniejsze liczby, ale pewnie chciałbym sam zwrócić uwagę, co jest dla nas 
najistotniejsze, jaka jest skala porównania tych zagrożeń. Jeżeli chodzi o cały teren działania 
Komisariatu Policji w Nowym, obejmuje on swoim działaniem trzy gminy, między innymi waszą 
gminę. Możemy tylko powiedzieć, że w 2015 roku, jeżeli chodzi o przestępstwa kryminalne, to 
kradzieży z włamaniem było więcej, bo trzy. W sumie odnotowaliśmy 10, w porównaniu z rokiem 
2014, gdzie było 7. Kradzieży samochodu trzy. Pozostałych kradzieży to odnotowaliśmy spadek 
zdarzeń z 25, na 19. Kierowanie w stanie nietrzeźwym pojazdem mechanicznym 13 osób 
zatrzymaliśmy. Przestępstw narkotykowych żadnych. Pewnie można by tu się spierać, że żadnych. 
No mieliśmy dwa zgłoszenia aczkolwiek jedno nie zostało potwierdzone. A drugie zostało 
ujawnione w innym rejonie. Bójka i pobicie dwa takie zdarzenia, uszkodzenia ciała jedno, w 
stosunku do danych z poprzedniego roku. Innych przestępstw 41, w porównaniu do przestępstw 61 
zaistniałych rok wcześniej. Czyli odnotowujemy tutaj spadek tych zdarzeń kryminalnych. Można 
powiedzieć, że jest to skala 75% w porównaniu z tym, co było wcześniej. Jeżeli chodzi o proporcje 
zaistniałych tych zdarzeń do całości rejonu obsługiwanego przez Komisariat Policji w Nowym jest 
to skala 1:3. Tak w przybliżeniu tak prawie we wszystkich tych naszych kategoriach, które my tutaj 
w statystyce swojej prowadzimy. Jak już powiedziałem szlaki komunikacyjne te główne mogą mieć 
wpływ na odnotowywane zdarzenia w ruchu drogowym. I tak wypadków w ubiegłym roku 
odnotowaliśmy jeden poważny wypadek na terenie Gminy waszej Dragacz. W roku 2014 dwa takie 
zdarzenia. Kolizji drogowych mamy tu zwiększoną ilość, bo 144, do 110 rok wcześniej. Całe 
szczęście, że obyło się bez osób, które poniosły śmierć w wyniku takiego zdarzenia. W ubiegłym 
roku takie zdarzenie w 2014 były takie dwa, a ranne zostały trzy osoby, rok wcześniej dwie. Bardzo 
istotne jest to, że wprowadzono regulacje prawne w oparciu o ustawę z dnia 27 marca 2015 roku w 
sprawie prowadzenia pojazdu mechanicznego bez uprawnień jest to artykuł 180a. Odnotowaliśmy 
cztery takie zdarzenia na waszym terenie. Do tych ważnych istotnych liczb, które mówią o skali 
bezpieczeństwa w waszym rejonie tutaj to jest ilość interwencji, których przeprowadzono w  
ubiegłym roku 936, w skali 2.637 interwencji odnotowanych w całym rejonie działania Komisariatu 
Policji w Nowym. Do jednostek Policji, izby wytrzeźwień lub odwiezionych do miejsca 
zamieszkania osób nietrzeźwych i placówek służby zdrowia było 945 osób. Tutaj dotyczy to 
głownie też przemocy domowej, gdzie realizujemy procedurę „niebieskiej karty”. 36 niebieskich 
kart było sporządzonych. Osób doprowadzonych do izby wytrzeźwień 25. Jest to dosyć duży 
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problem, jeżeli chodzi o to zagadnienie ponieważ policja nie ma przystosowanych pomieszczeń, w 
których możemy przetrzymywać takie osoby, które są bardzo agresywne, które są sprawcami 
przemocy domowej. Rozmawialiśmy tutaj wcześniej na spotkaniu z Panią Wójt i mamy do was 
Państwo Radni ogromną, olbrzymią prośbę, żebyśmy się pochylili nad tym problemem i podpisali 
umowę z Izbą Wytrzeźwień w Toruniu. Akurat tak się składa, że autostradą mamy możliwość 
dowieźć taką osobę agresywną, której nie możemy przetrzymywać u siebie, a też nie chcemy żeby 
ona tu zostawała na tym terenie, bo za chwilę możemy drugi raz jechać interweniować, albo stanie 
się jakieś nieszczęście. To nam bardzo ułatwi zadanie. Koszty, które związane są z doprowadzeniem 
takiej osoby do izby wytrzeźwień ponosi policja, również koszty badania lekarskiego. Jaki jest koszt 
ze strony Gminy na osobę zatrzymaną w izbie wytrzeźwień jest to kwota około 100 zł. Tych osób 
doprowadzonych do izby wytrzeźwień z waszej Gminy było kilkanaście. Nie stanowi to pewnie 
jakiegoś większego problemu, dlatego taka prośba z naszej strony, aby ułatwić nam zadanie i 
zapewnić jakieś bezpieczeństwo tym osobom, która gdzieś zagrożona jest przemocą, tą domową. 
Często zamkniętą w czterech ścianach, która to przemoc nie wychodzi na zewnątrz, a która się 
potem ujawnia w bardzo takich nieprzyjemnych zdarzeniach. Ujawniliśmy również na terenie 
waszej Gminy w dwóch rejonach, w rejonie pierwszym nr 18, to jest na osiedlu Grupa, Górna Grupa  
i Dolna Grupa 71 wykroczeń, w których to prowadziliśmy postępowania w sprawach o wykroczenia 
i w rejonie nr 19, obejmującym pozostałe miejscowości 78 takich  zdarzeń. Funkcjonuje również u 
was tutaj w budynkach gminy pomieszczenie, w którym możemy przyjmować interesantów. 
Zakładaliśmy, że tym dniem, kiedy będzie wykorzystywane, to będzie czwartek w godzinach 11.00-
13.00, ale dzieje się tak, że policjanci korzystają tutaj z tego pomieszczenia w miarę potrzeb. Nie 
ma takiej potrzeby, aby petenci z waszej Gminy udawali się gdzieś do Nowego żeby policjant mógł 
zrealizować z nimi czynności często na potrzeby innych jednostek korzystają z tego pomieszczenia. 
Za to duże podziękowania dla was Państwo, że nam możecie je udostępnić. Mógłbym pewnie 
opowiadać jeszcze tutaj dużo na temat tego, co się dzieje w gminie, w ośrodku dla cudzoziemców. 
Tutaj takim koordynatorem działań jest właśnie kolega Andrzej Jaszczewski. Myślę, że ten stan 
bezpieczeństwa jest zadawalający. Myślę, że w tym roku skupimy się na tym żeby był jeszcze 
lepszy. Żeby cały czas te bezpieczeństwo się poprawiało. Byście Państwo byli jak najbardziej z nas 
zadowoleni. Żeby ta współpraca układała się na takim poziomie jak do tej pory, może i nawet 
jeszcze lepszym. Cieszymy się z każdego spotkania z Państwem, no i z racji tego powodu 
chciałbym podziękować Pani Wójt, Państwu Radnym, Panu Przewodniczącemu za to, że jesteśmy 
tutaj przychylnie w gminie postrzegani, że kontakty są, bardzo dobrze się układają i prosimy o 
dalsze wsparcie dla naszych działań. Jeżeli macie Państwo jakieś pytania, jesteśmy gotowi do tego 
by odpowiedzieć.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Pani Wójt proszę.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – obiecał Pan też, że powie dwa słowa na temat walki z 
narkomanią, z dopalaczami, bo taka była prośba Radnych. Wiec jeszcze bym prosiła.  
Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji Pan Podlejski Dariusz – dobrze już 
odpowiadam. Tak marginalnie wspomniałem wcześniej, że ujawniliśmy dwa takie zdarzenia. Jedno 
to zdarzenie nie było na tym terenie, aczkolwiek w obrębie Komisariatu Policji w Nowym. Został 
skierowany akt oskarżenia do sądu. Drugie zdarzenie dotyczyło środków, które na wstępie 
uważaliśmy, że są środkami narkotycznymi. Ale to zawsze poddawane jest ekspertyzie i okazało 
się, że nie zawierają substancji szkodliwych, aczkolwiek jest to duży problem, ponieważ nie nadąża 
się za tym żeby określać te dopalacze w taki sposób, aby rozróżniać je w taki sposób żeby 
stwierdzać, która zawiera substancję narkotykową, a która nie. Tak się to zjawisko 
rozpowszechniło. Wprowadza się na rynek taką ilość nowych substancji, że Sanepid, który jest 
odpowiedzialny za tą właśnie rzecz, nie nadąża z realizacją tego. I my stajemy przed faktem 
dokonanym. Otrzymujemy listę środków, które są zabronione, tych dopalaczy, które zawierają 
substancje narkotyczne, no i wtedy dopiero możemy działać w taki sposób, żeby tej osobie 
przedstawić zarzut, a następnie prokurator z aktem oskarżenia do sądu. Ale znamy to zjawisko. 
Wiemy, że ono jest, że przenika tutaj zza Wisły, gdzie duży ośrodek miejski to miejsc, w którym 
występują w dużo większej skali, no i bezpośrednia bliskość położenia waszej Gminy, 
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miejscowości, może powodować to, że będzie przenikało na wasz teren. Dlatego też bardzo często 
korzystamy z możliwości spotykania się z młodzieżą szkolną. Współpracujemy z nauczycielami  w 
taki zakresie, aby jak najczęściej spotykać się z młodzieżą i mówić o zagrożeniach. To są tak zwane 
akcje profilaktyki społecznej. Będziemy też w tym roku organizowali szkolenie takie dwudniowe, 
gdzie zaprosiliśmy do udziału w tym szkoleniu osoby, które na co dzień zajmują się tylko i 
wyłącznie tymi akcjami profilaktycznymi, no i mają szeroką wiedzę w tym zakresie i by chcieli tą 
wiedzę przekazać nauczycielom pedagogom, po to żeby bezpośrednio mogli zagrożenie w swoich 
placówkach ujawniać, wiedzieć w jaki sposób to się robi i interweniować najszybciej jak można, 
współpracować z nami i eliminować to zagrożenie wśród młodzieży, która to młodzież jest 
zagrożona tą przestępczością. Myślę, że liczby nie mówią wszystkiego, mamy świadomość tego, że  
może to wyglądać zupełnie inaczej. Ale obiecujemy Państwu jedno, że nasze działania będą 
ukierunkowane bardzo mocno na to właśnie żeby zapewnić tej młodzieży jak najlepsze warunki 
rozwoju, jak najlepsze bezpieczeństwo, przy współpracy z nauczycielami, z pedagogami. Mam 
nadzieję, że nam się uda. Programy profilaktyczne będą cały czas prowadzone na bieżąco.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Przedstawiciel Komisariatu w 
Nowym też? Nie. Z tym, że Pan Radny Galanty nie otrzymał odpowiedzi odnośnie zwiększenia 
patrolu w Grupie. 
Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji Pan Podlejski Dariusz – traktujemy to 
naprawdę bardzo poważnie. Zwrócimy uwagę jaka jest potrzeba tego, by tam skierować więcej 
służb. Na pewno te służby będą tam skierowane, będzie nas widać, będzie efekt.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Radny Galanty. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – ja mam tylko taką uwagę, nie wiem jak to określić. Tam jest na 
drugiej stronie jest rok 2014, to chyba chodziło o 2015 rok i przedsięwzięcia na 2015 rok. 2015 rok 
już mamy za sobą, czyli taki błąd.   
Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji Pan Podlejski Dariusz – tak 
zauważyłem tą pomyłkę, rzeczywiście jest tutaj rok 2015, a mamy już 2016. Mówimy o roku 2016.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Przewodniczący Komisji Rolnej Piłat. 
Radny Pan Piłat Ryszard  –  co prawda temat był poruszany na komisji, Pani Wójt miała przekazać, 
ale z tego co wiem tego nie zrobiła. Mam prośbę do Komendanta w Nowym, aby bardziej uczulić 
policjantów patrolowych na znajdujące się na ulicach w Dolnej Grupie pojazdy (wraki) stojące, 
zagrażające bezpieczeństwu drogowemu. Takie sytuacje są. W zeszłym roku było to zlikwidowane, 
a w tym roku dalej się powtarza u tego samego mieszkańca, z tym, ze zmienił się tylko samochód. 
Dziękuje bardzo.  
Komisariat Policji w Nowem Pan Jaszczerski Andrzej – otrzymaliśmy wczoraj pisemko w tej 
sprawie także sprawa jest w toku. Myślę, że będzie pozytywnie załatwiona. Wiemy kto to jest i 
będziemy działać w tym kierunku, żeby było bezpiecznie.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Radny Słupski. 
Radny Pan Słupski Czesław – jeśli chodzi o to picie alkoholu przed sklepami mówiliśmy już o tym 
w zeszłym roku. Osobiście zgłaszałem jak młodzież piła alkohol przed sklepem to jak Pani, która 
odebrała telefon zapytała o numer kołnierzyka to się rozłączyłem. Przecież, litości. Prosta rzecz. 
Odpowiedzi żadnej. Pytam, proszę. Nic. Zero. I w sumie osoba, która stara się żeby wszystko było 
w porządku wychodzi na idiotę. I dlatego też mam żal do Policji, konkretny żal. Jak przejeżdżają 
głowy w drugą stronę odwracają, bo akurat tam piją piwo i bardzo bym prosił żeby tego nie robić. 
Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Jeszcze głos zabierze Pani Sołtys z 
Górnej Grupy. 
Sołtys Górnej Grupy Pani Prokopowicz Bogusława – jak słyszałam już wcześniej, że jest rozważana 
sprawa posterunku jeszcze albo Górna Grupa, albo Warlubie. Jakby to jakiekolwiek miało 
znaczenie to już wcześniej rozmawiałam z mieszkańcami, że byśmy byli za Górną Grupą. 
Oczywiście rozwiązałoby to problem nie tylko dalekiej odległości do Nowego, ale budynek jeszcze 
Starostwo nie pozbyło się tego budynku póki co, marnieje w lichym stanie jest i oczywiście 
porządek. Też nikt nie chce o to dbać, a wygląda środek wsi, wygląda okropnie. Także jakby to 
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miało jakieś znaczenie i mógłby Pan przekazać, także jak najbardziej za jest sołectwo Górnej 
Grupy. Dziękuję bardzo. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję.  
Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji Pan Podlejski Dariusz – jeżeli mogę 
zająć głos w tej sprawie to przekazujemy do 1 lutego informacje dotyczące tego, co się dzieje z 
byłymi posterunkami. Musicie Państwo zrozumieć, że został ten budynek przekazany do Starostwa. 
My na chwilę obecną nie jesteśmy jego gospodarzami, ale przekażemy tą waszą prośbę, wasze 
oczekiwania, co do tego żeby ten posterunek tutaj powstał. Jak już wspomniałem w trakcie mojego 
wystąpienia nie jesteśmy tutaj osobami decydującymi o tym fakcie. Jeżeli dostaniemy takie 
przyzwolenie, to też jeżeli będziemy zobowiązani odtworzyć tą strukturę. Na pewno będziemy 
chcieli to zrobić, ponieważ, jak już też mówiłem wcześniej, jesteście specyficznie położoną gminą  i 
widzimy taka potrzebę, aby ten posterunek tutaj powstał. Jeżeli chodzi tutaj o pytanie Pana Radnego 
dotyczące zgłoszeń alarmowych, to chce powiedzieć, że te zgłoszenia przyjmowane są na numer 
alarmowy 112 przez Wojewódzkie Centrum Powiadamiania Ratunkowego w Bydgoszczy i tylko i 
wyłącznie nr 997 może kierować takie zgłoszenia do nas jeszcze przez jakiś czas. Ponieważ też ten 
numer będzie przekazany do dyspozycji  Wojewódzkiemu Centrum Powiadamiania Ratunkowego w 
Bydgoszczy. Musicie sobie Państwo zdawać sobie sprawę z tego, że są tam osoby, które nie są 
policjantami, które nie znają tego terenu, które muszą wypytać o to gdzie to ma miejsce, w jaki 
sposób się odbywa dopiero to nam przekazać bądź też telefonicznie, bądź też elektronicznie i my 
często korzystamy jeszcze z takiej pomocy mieszkańców żeby dokładnie umiejscowić to zdarzenie. 
Możecie się Państwo dziwić, że tutaj się pyta osoba o przysłowiowy „nr kołnierzyka”, ale to są 
osoby, które nigdy nie miały do czynienia z policją, a są zatrudnione w tym Wojewódzkim Centrum 
Powiadamiania Ratunkowego. Stanęliśmy przed faktem dokonanym i nie mamy na to wpływu jak 
wygląda przyjęcie takiego zgłoszenia. Nasza realizacja zawsze jest pewna, zawsze staramy się 
wiedzieć jak najwięcej i myślę, że nie jest tak, że jak policjant przejeżdża i widzi osoby pijące pod 
sklepem, że odwróci głowę. Zainterweniuje, na pewno zainterweniuje, a na pewno współpraca z 
Gminnymi Komisjami Rozwiązywania Problemów Alkoholowych jest pełna i wiemy, które to 
osoby ten alkohol najczęściej spożywają, które przez to powodują jakieś problemy. Zapewniam 
Państwa, że będziemy zwracali na to uwagę, uczulimy tu policjantów właśnie w tych miejscach, 
gdzie oczekuje się tego by był porządek i będziemy tutaj stawali na wysokości zadania i będziecie 
Państwo ten efekt niebawem widzieli.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Pan Radny Słupski jeszcze raz.  
Radny Pan Słupski Czesław – nie mogę zrozumieć jednej rzeczy. Jeżeli ja przyjmuję pracownika a 
nazywam się policjant i nie mam wpływu na to o co ten pracownik pyta to cos jest tu nie w 
porządku. Głęboko nie w porządku. W związku z powyższym, że Pan  dzisiaj jest na radzie Gminy i 
padło takie zastrzeżenie może by policja opracowała jakiś zakres, który po prostu może ta osoba, 
tak jak Pan mówi, że nie ma wpływu na to, oczywiście, Pan nie jest bezpośrednim przełożonym, ale 
ktoś inny ma i do tego bezpośredniego przełożonego można wysłać zakres pytań.  
Naczelnik Wydziału Prewencji Komendy Powiatowej Policji Pan Podlejski Dariusz – widzimy ten 
problem, odpowiedzialnym za bezpieczeństwo w województwie jest Wojewoda i to on powołał ta 
strukturę do działania, czyli Wojewódzkie Centrum Powiadamiania Ratunkowego i to on zatrudnia 
te osoby, nie policja. My spotykamy się z tymi osobami żeby nawiązać z nimi jak najlepszą 
współpracę i żeby pokazać im te wszystkie mankamenty, które gdzieś tam są widoczne z Państwa 
strony. Takie spotkanie odbędzie się w lutym. Pańskie uwagi widzimy, przekażemy no i mam 
nadzieję, że będą one skutkowały właściwym działaniem osób zatrudnionych przez Wojewodę, a 
nie policję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Jeszcze minutkę dla mnie. Z 
przedstawionej informacji Pani Komendant Komisariatu Policji w Nowym wynika, że w 2015 roku 
zanotowano nieznaczny wzrost przestępczości na terenie Gminy. Największą grupę stanowią 
wykroczenia w ruchu drogowym. Pojazdów, kierowców co roku przybywa stąd miedzy innymi ten 
niekorzystny wynik. W dalszym ciągu występuje wiele niekorzystnych zjawisk występujących w 
sytuacjach po spożyciu napojów alkoholowych. Nie mamy dokładnych danych o wielkości zjawisk 
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związanych z używaniem środków narkotycznych i odurzających. Z tymi patologiami musimy 
walczyć wszyscy i stwarzać warunki do poprawy bezpieczeństwa mieszkańcom Gminy. Dziękuję 
Komendzie Powiatowej Policji i Komisariatowi Policji w Nowym za podejmowane czynności 
zmierzające do zachowania odpowiedniego stanu porządku publicznego na terenie Gminy Dragacz 
w 2015 roku. Dziękuję funkcjonariuszom Policji za udział w zebraniach wiejskich, przyjmowanie 
interesantów w budynku Urzędu Gminy, co korzystnie wpływa na współdziałanie policji z 
samorządem i mieszkańcami Gminy. Dziękuję Panom przedstawicielom Komendy Powiatowej 
Policji, Komisariatu Policji za udział sesji Rady.  
Do pkt 8 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do sprawozdania  
z działalności Związku Wałowego w Dragaczu oraz informacji o działalności Zarządu Melioracji i 
Urządzeń Wodnych w zakresie utrzymania i konserwacji wału przeciwpowodziowego, jak i 
regulacji urządzeń melioracji podstawowej. Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. 
Obecni są przedstawiciele Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych i Związku Wałowego. Proszę o  
pytania, wnioski. Pani Radna Sendyk. 
Radna Pani Sendyk Ewa – ja chciałam się zapytać Panów ze Świecia jak to jest, w Wielkim 
Stwolnie rowy są niewyczyszczone, wykoszone są oczywiście, a w gminie Świecie zaraz przez 
Mątawę są elegancko wyczyszczone. Dlaczego tak jest? Czy tam jest więcej pieniędzy jak u nas?  
Proszę o odpowiedź. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – jeszcze chwileczkę, czy ktoś z Radnych 
jeszcze chciałby zabrać głos? Nie widzę. Ja bym poprosił przedstawiciela jednak do mównicy tutaj 
żeby udzielać odpowiedzi, bo mamy za waszymi plecami jest kamerka. Ona filmuje przebieg obrad 
sesji. Tak będzie niedobrze jak na obrazie będzie tylko widać osoby od tyłu, a nie od przodu. 
Dobra? Także proszę do mównicy. Ja bym prosił jednak tu do mównicy. Proszę do mównicy, 
dobrze.  
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – dzień dobry Państwu 
nazywam się Piotr Kaleta reprezentuję Kujawsko-Pomorski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych 
we Włocławku Biuro Terenowe Świecie dziękuje Państwu serdecznie za zaproszenie, tak. I tutaj 
miała Pani pytanie tak? Pytanie dotyczyło konserwacji rowów, tak? Znaczy Zarząd Melioracji 
zgodnie ze swoim Statutem ma w swoich zadaniach utrzymanie wód i urządzeń melioracji tych 
podstawowych, tak oraz urządzeń przeciwpowodziowych. Natomiast urządzenia tutaj, o których 
Pani mówi to są po prostu zwykłe, jak dobrze zrozumiałem rowy szczegółowe. Rowami 
szczegółowymi administruje i konserwuje tutaj u Państwa Związek Wałowy, bądź też spółka 
wodna. Ewentualnie, jeżeli tereny nie są objęte działalnością związku wałowego, czy też spółki 
wodnej to bezpośrednio sami rolnicy, czy też inni właściciele gruntów, którzy uzyskują korzyści z 
funkcjonowania tychże urządzeń. Także tutaj nie do końca jest pytanie do Zarządu Melioracji, 
bardziej do spółki wodnej, bardziej do związku wałowego.  
Radna Pani Sendyk Ewa – chyba tak, bo u nas. 
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – jeśli chodzi o rowy 
szczegółowe, jeśli dobrze się rozumiemy. 
Radna Pani Sendyk Ewa – u nas rowy są wykoszone tylko te główne, a chodzi mi o taka rzecz, że te 
małe rowy, co jeszcze nie były nigdy czyszczone, chodzi o te małe rowy. Nie główne i z Gminy 
Świecie są wszystkie elegancko wyczyszczone, a u nas zero.    
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – no właśnie te drobne 
rowy, o które Pani pyta to administruje nimi Związek Wałowy, bądź też spółka wodna, bądź tez 
prywatni właściciele gruntów, którzy odnoszą korzyści z funkcjonowania tychże urządzeń, tak. 
Dlatego my ewentualnie, jeżeli dodam jeszcze taką rzecz, że my w pewien sposób współdziałamy 
ze związkami wałowymi, czy spółkami wodnymi i wspomagamy je w swojej działalności. 
Wspieramy je w wykonywaniu czasem jakiś projektów technicznych, czy jakiegoś doradztwa. 
Wspieramy ich w uzyskiwaniu dotacji z Urzędu Marszałkowskiego, tak, czy innych rodzajów 
dotacji, ale no nie wykonujemy tychże zadań, o które Pani pyta. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – niech Pan jeszcze pozostanie przy mównicy, 
bo jeszcze będą pytania. Pani Wójt proszę.  
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Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – domyślam się, że Pani powtórzy pytanie do Pana Pieniążka, 
ale skoro jest Pan przy głosie to chciałabym żeby wypowiedział się Pan na temat szans, perspektyw 
na to, że zakończymy remont wału i ten odcinek w Bratwinie w przyszłym roku, w tym roku, bądź 
najpóźniej w 2017 roku zostanie również zmodernizowany wzorem wszystkich pozostałych 
odcinków. Czy coś na ten temat wiadomo konkretnie?  
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – przepraszam serdecznie 
może ja tutaj poproszę Pana Romana Bassę tutaj, naszego specjalistę z Oddziału Rejonowego w 
Bydgoszczy, który nadzoruje i zajmuje się właśnie robotami inwestycyjnymi. Ponieważ są to roboty 
inwestycyjne, którymi zajmuje się Oddział Rejonowy w Bydgoszczy. My w Biurze Terenowym w 
Świeciu zajmujemy się konserwacją tych urządzeń, a nie wykonywaniem robót inwestycyjnych, 
takich.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – no proszę Pani Sołtys. 
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – chciałabym wiedzieć czy w ogóle jest możliwe takie 
nawodnienie naszego terenu. Wiem, że susza będzie postępować. Kiedyś pamiętam jako dziecko,  
Mątawa była 3-4 razy czyszczona, pogłębiana i był napływ wody do rowów.  W tej chwili Mątawa 
jest za nisko, jest zachwaszczona i nie napływa woda do rowów, ani nie odpływa z rowów. Więc 
czy w ogóle jest taka możliwość żeby nasz teren nizinny zostały też objęty nawodnieniem? Bo 
wiemy, że nasze tereny to jest dno po Wiśle i ono jak jest susza to skorupieją i rośliny nie rosną. 
Tyle bym miała, co do melioracji.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę jeszcze Panią Wiceprzewodniczącą 
Dembińską o zabranie głosu.  
Radna Pani Dembińska Dorota – ja mam takie pytanie, Pani Wójt w piśmie z 8 stycznia 2016 roku 
zwracała się do Państwa o informacje, abyście przedstawili nam tutaj na sesji informację dotyczącą 
działań związanych z bobrami, ponieważ nie zostało wydanie zezwolenie na odstrzał bobrów, jakie 
zostaną alternatywne działania wpisane tu do realizacji prac remontowo-konserwacyjnych, bo tutaj 
jest struga Mniszek, rzeka Mątawa i są wykoszenia skarp i cieków. Nie będę tego czytała, a 
natomiast odnośnie bobrów i niszczenie żeremi i innych spraw.  
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – przepraszam nie 
dostaliście Państwo odpowiedzi w tym temacie, bo ja ją mam przy sobie też. Może by Pani sobie 
skopiowała sobie jeden egzemplarz dla siebie tak. Bo już jakiś czas temu byliśmy na miejscu w 
terenie i dotyczy ta sprawa głównie strugi Mniszek. Tak, my byliśmy tam niedawno sprawdzaliśmy 
to, nadzorowaliśmy to, przesłaliśmy Państwu też tutaj pełną odpowiedź w tym temacie.  
Radna Pani Dembińska Dorota – tak, ale czy zwrócili Państwo uwagę na podkopy przez bobry 
dokonywane pod drogą i tam wzdłuż autostrady?  
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – mówi Pani o podkopach 
z oczka wodnego, z tego feralnego oczka wodnego. 
Radna Pani Dembińska Dorota – tak z oczka wodnego. 
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – tak, zauważyliśmy, że 
tam są najprawdopodobniej nory, ustosunkowaliśmy się do tego w piśmie.  
Radna Pani Dembińska Dorota – ja chciałam podziękować głównie za tę barierę, która została tam 
postawiona. Natomiast chciałam zapytać, czy to jest na tyle stabilne, że te nory nie będą tam w jakiś 
sposób i tak uszkadzały tego? 
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – mówi Pani o drodze tak? 
Radna Pani Dembińska Dorota – tak, o drodze gminnej. 
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych BT Świecie Pan Kaleta Piotr – jest też taki temat, bo 
musimy tu rozróżnić kompetencje tak. Bo tutaj z drogą gminną sąsiaduje nie struga, tylko oczko 
wodne. Więc oczko wodne jest prywatne, tak samo jak grunt, na którym jest i my prawda nie 
zajmujemy się, czy nie mamy w swojej kompetencji prywatnych oczek wodnych. My tak 
rozmawialiśmy z właścicielami oczka wodnego, rozmawialiśmy również z zainteresowanymi 
stronami z Intertolem także wiem, że jakieś działania mają być podjęte, co do zasypania tego oczka, 
czy zabezpieczenia drogi gminnej. Rozmawialiśmy ustnie z Panem Młynkiem tutaj od Państwa z 
gminy. 
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Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – może powiem, że jest obecny Pan Młynek na sali. Jeżeli 
dobrze pamiętam oczko nie będzie zasypane, tylko zrobiliśmy specjalne barierki. Żeby 
zabezpieczyć drogę. Zabezpieczyliśmy oczko, nie możemy na prywatnym gruncie finansować 
żadnych prac. Chronimy drogę gminną i mieszkańców, którzy tą drogą przechodzą.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu. Prosiłbym o zabranie głosu 
przedstawiciela Zarządu z Bydgoszczy. Też tutaj może do mównicy i później przedstawiciela 
Związku Wałowego albo Przewodniczącego, albo Kierownika technicznego odnośnie sytuacji 
rowów w Stwolnie.   
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych OR Bydgoszcz Pan Bassa Roman – dzień dobry 
Państwu, moje nazwisko Roman Bassa. Jestem pracownikiem Kujawsko-Pomorskiego Zarząd 
Melioracji i Urządzeń Wodnych we Włocławku Oddział Rejonowy w Bydgoszczy. Jeśli idzie o 
pytanie w zakresie dokończenia wału, pozostał odcinek niewielki, bo około 3,5 kilometra, ale mimo 
wszystko na to są potrzebne środki. Mamy go na uwadze, bo to jest objęte wspólną decyzją cały ten 
odcinek wału zgodą na realizację inwestycji przeciwpowodziowych, także formalnie jesteśmy do 
prowadzenia tego tematu przygotowani. Zmieniły się zasady finansowania. Mogliśmy robić to z 
PROW-u, było łatwiej. W tej chwili prawdopodobnie, jeśli już będziemy mogli skorzystać ze 
środków RPO, tam są troszeczkę inne wymagania. Na razie konkurs nie jest ogłoszony w tym 
zakresie. Będziemy próbowali aplikować. Jeśli środki zostaną przyznane no to w tej najbliższej 
perspektywie byśmy mogli to zrobić. Ale nie jest jeszcze ogłoszony.  W tym roku. Jest to około 3,5 
kilometra, jeśli dobrze pamiętam. Także chcielibyśmy też zakończyć już coś zrobione to, aby resztę 
zrobić. Mamy to na uwadze.  
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję za informacje. 
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – skoro jest Pan przy mównicy, to chciałbym zadać 
Panu pytanie. Mówi się, że środki dostaniecie wszystko się zgadza, ale mieszkańców to nie 
obchodzi skąd te środki są. Wyobraża Pan sobie jedziemy piękną szosą, z jednej strony, z drugiej 
strony, wpadamy w Bratwin „be”, gdzie nie można przejechać, wał obsunięty. I co? Jak długo my 
mamy czekać na tak same zrobienie tego wału, bo z tym się wiąże, że będziemy mieli nową 
nawierzchnię szosy i będziemy jeździć jak Europejczycy, a nie jak teraz w jakimś „zadupiu”, za 
przeproszeniem. Przepraszam, ale jestem już nerwowa, bo ile my czekamy na to. Bo jest od 
autostrady do autostrady zrobione i do Michala mamy niezrobione.  
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych OR Bydgoszcz Pan Bassa Roman – i ten odcinek jest w 
naszej perspektywie.  
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – w którym roku?  
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych OR Bydgoszcz Pan Bassa Roman – proszę Pani 
wszystko zależy od środków, jeśli tylko uda nam się.  
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – to, do kogo mamy mieć pretensje, że nie zostało to 
zabezpieczone, środki? 
KP Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych OR Bydgoszcz Pan Bassa Roman – my dysponujemy 
środkami, które nam przydzieli albo Wojewoda, albo z innych środków. Wojewoda w tej chwili 
środków na ten cel nie ma z tego, co wiem. Więc musimy aplikować do Marszałka w ramach 
programu. 
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – proszę Pana, przyjeżdżają ludzie z całej Polski w 
odwiedziny, czy coś, to pytają się, za jaką karę wy to macie? O czym tu mówić? 
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pani Sołtys ja Pani dziękuję, już wiemy, o co 
chodzi. Ten monolog jest tutaj już zbędny wg mnie. Proszę Panią Wójt o zabranie głosu. 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – rozumiem, że mieszkańcy Bratwina są zmartwieni tym, że 
ich odcinek, który jest właściwie odcinkiem środkowym jest zostawiony na koniec i że nie robiliście 
tego Państwo, albo od Michala w stronę Sartowic, albo od Sartowic w stronę Michala. Tylko 
środek, czyli Bratwin został na końcu, ale z tego, co wiem to był to ten najbardziej bezpieczny 
odcinek i to, że prace zaczęto z jednej i z drugiej strony miało swoje znaczenie, ponieważ były to 
wydatkowane ogromne pieniądze, a celem wydatkowania tych pieniędzy było zabezpieczenie przed 
powodzią, więc to ma sens, że najpierw naprawiano te fragmenty wału, które były najbardziej 
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zniszczone, niebezpieczne dla mieszkańców, a to, że trzeba czekać na konkursy, to ja Pani powiem 
Pani Sołtys. Tak naprawdę pretensje możemy mieć do Sejmiku Wojewódzkiego do Marszałka o to, 
że jeszcze tych konkursów nie ma, bo my tez na nie czekamy. My jesteśmy prawdopodobnie jak 
Państwo przygotowani, mamy pełną dokumentację, zabezpieczone środki własne. No nie staniemy 
do konkursów, których jeszcze nie rozpisano. W innych województwach rozpisywane są szybciej u 
nas to trwa zdecydowanie dłużej. Nas to też bardzo denerwuje. Tym bardziej, że powtarzam to przy 
każdej okazji Bruksela wymaga żebyśmy w 80% wykorzystali fundusze unijne do 2018 roku. 
Jeszcze nie ma konkursów. Mają się lada dzień pojawić, te dedykowane samorządom i zostanie nam 
bardzo mało czasu na realizację. Budżety będą pękać w szwach. Wszyscy jesteśmy tak samo 
zniecierpliwieni. Ja naprawdę zapewniam Panią, że to nie jest wina prawdopodobnie ani Pana, ani 
nasza, że konkursy nie zostały rozpisane. My jesteśmy do nich przygotowani. Mam propozycję, 
proszę napisać pismo, zebrać podpisy mieszkańców i kierować pismo do Urzędu 
Marszałkowskiego, bo to jest właściwy adresat.  
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – ja myślę, że to tyle w tej sprawie dziękuję 
przedstawicielowi biura rejonowego w Bydgoszczy. Jeszcze poproszę o zabranie głosu, ale może 
tutaj do mównicy tak. Żebyśmy pleców nie oglądali, na ekranie tylko twarz. Proszę tutaj.  
Przewodniczący Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu Pan Pieniążek Krzysztof – dzień dobry 
Państwu. Więc tak, Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni powiem krótko na pytanie. Więc 
tak, pytanie dotyczyło o te małe rowy, więc sytuacja ma się w ten sposób, że środki, które my mamy 
na utrzymanie rowów, jako Związek Wałowy wystarczają tylko, jeszcze powiem inaczej, nie tylko z 
naszych składek, ale z dotacji z różnych źródeł takich jak, między innymi Urząd Gminy, to 
wystarcza nam tylko na główne rowy, wodniki, ulgi, a rowy, które są, te małe, co Pani powiedziała, 
to po prostu musiałyby być nasze składki wielokrotnie większe. Jako nas rolników na to już nie 
stać. Staramy się podnieść, ale jest taka, była susza, ale jaki był ubiegły rok. Była tragedia. Susza 
była. No jak podkosimy te trawy na uboczach rowów, no to i teraz tak, wyciągniemy ten muł z tego 
i położymy na tą trawę, co to da? To nic nie da. To wszystko zjedzie za chwilę z powrotem, bo jest 
za sucho. Fakt jest taki, żeby ta trawa przegniła, musi być deszcz. Nie ma deszczu trudno, jest jak 
jest. Rowy są tak głębokie, że na razie nie zagrażają nam żadną powodzią. No, jeżeli mamy zarząd i 
z każdej wsi jest jeden członek zarządu przynajmniej, to każdy swój teren zna, jakie ma problemy, 
to zgłasza i my z Panem Andrzejem rozwiązujemy ten problem. No nie jest tak tragicznie. Lepiej by 
było żeby finansowo każdy rolnik lepiej wyglądał, wiadomo za swoją sprzedaż płodów rolnych czy 
tak dalej, to mogłyby być i składki większe, a skąd my mamy to wziąć. Ja jestem rolnikiem, byłem 
rolnikiem, bo w tej chwili jestem w stanie spoczynku, ale to nie znaczy się, że nie myślę o 
rolnictwie i moje korzenie bardzo głęboko sięgają, także wiem i podzielam tą sytuacje każdego 
rolnika i trudno mi jest po prostu męczyć się i z odpowiedzią na ten zarzut tu pod względem 
Związku Wałowego.  
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pani Wójt proszę. 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – ja mam dla Pana może taką propozycję. Gdybyście Państwo 
przygotowali na przykład dwa albo trzy warianty, które moglibyśmy nawet na zebraniach sołeckich 
przedstawić, czy my, czy Państwo również będziecie w tych zebraniach uczestniczyli i gdybyście 
pokazali rolnikom dwie, może trzy możliwości. Jeżeli podniesiemy składkę, która nie była od 10, 
albo dłużej lat podnoszona, tak. Więc jeżeli podniesiemy składkę do 15zł jesteśmy w stanie zrobić 
tyle i tyle. Jeżeli podniesiemy do 20zł jesteśmy w stanie zrobić tyle i tyle rowów. Jeżeli do 25zł tyle 
i tyle rowów. Możemy rozmawiać o ewentualnym zwiększeniu, jeżeli rolnicy się zdecydują na jakąś 
podwyżkę z tej składki, to my możemy rozważyć w gminie, czy Rada Gminy może rozważyć 
podniesienie też kwoty dotacji, ale niech to wypłynie także ze strony rolników. Bo na każdym 
zebraniu sołeckim powtarzają się te same uwagi i te same problemy. Państwo mówicie, że wam na 
nic nie starcza, rolnicy mają pretensje, że praca jest źle wykonana. Trzeba znaleźć rozwiązanie. Bo 
to jest tylko odbijanie piłeczki pingpongowej. Proszę przygotować do zebrań, do wiosny dwie, trzy 
wersje podwyżek i zobaczymy jak ustosunkują się do tego rolnicy.  
Przewodniczący Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu Pan Pieniążek Krzysztof – Pani Wójt 
powiem w ten sposób ja rozumiem uwagę Pani, ale to nie jest tak, jak wyobrażamy sobie wszyscy, 
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że nakładziemy z pustego w pełne, się nie da. Rolnik żeby podnieść składkę my tu nieraz z panem 
Andrzejem wałkowaliśmy tą sytuację. Dwa złote do hektara, to jest koszmar dla każdego z rolników 
na zebraniu wiejskim. A nie wspomnę jak my jakieś decyzje na walnym zgromadzeniu Związku 
Wałowego poruszamy ten temat to nie przejdzie ta sprawa z podwyżką, ale do czego zmierzam? Ja 
rozumiem, że można by było zrobić, ale każdy z rolników wie dobrze, że my, które pieniądze w tej 
chwili mamy, to starczą nam na główne rowy, a przecież jak któryś z rolników ma obsiane pola, to 
nas nie wpuści w odpowiednim czasie, żeby odmulić, czy obkosić. No, bo powie, że teraz mam taką 
pszenicę i co dalej?  Jak po żniwach, to wszyscy na hura chcą mieć wyczyszczone rowy. To się nie 
da. To się nie da.   
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Pani Wójt proszę.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – to ja proponuję, żeby jedno posiedzenie komisji rolnej 
poświęcić spotkaniu ze Związkiem Wałowym, zaprosimy przedstawicieli rolników, może oni też 
zaproponują jakieś rozwiązania i będziemy tak długo rozmawiać, aż uda się znaleźć jakieś rozsądne 
wyjście. 
Przewodniczący Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu Pan Pieniążek Krzysztof – jeszcze 
powiem inaczej. Ja pełniąc tą funkcję wiem, że to jest niewdzięczna praca, nie dostaje grosza, robię 
to po prostu z dobrej woli, to raz. Dwa, mam na Związku Wałowym takie nagrody dla Zarządu, to 
my już przez chyba czwarty rok, jak ja już objąłem stanowisko, to nie wziąłem grosza i żaden z 
Zarządu. Także niech nikt nam nie zarzuca, że my marnujemy pieniądze. Wydajemy pieniądze 
rzetelnie na rzetelną pracę na to, co mamy środki i wykorzystujemy. A żeby zatrudnić jeszcze 
pracowników, no to już nas nie stać, a podnieść składki fakt, można, ale będzie tak, jak ja mówiłem 
na początku.  Ja owszem jestem otwarty na rozmowy. Ja nawet, bo przecież my mamy delegatów z 
każdej wsi na Związku Wałowym na walnym zgromadzeniu i każdy może się wypowiedzieć w tej 
kwestii, ale jest tak jak jest. No nic nie zrobimy.  
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Panie Przewodniczący ja rozumiem Pana 
stanowisko, ale pozwólmy tutaj działać i zebranie wiejskie to jest to gremium, gdzie najwięcej ludzi 
przychodzi, gdzie najwięcej rolników jest i może z taką propozycją wyjść i zobaczymy, jakie będzie 
stanowisko ludzi na zebraniach wiejskich, bo może rzeczywiście, bo tutaj odpychanie tej piłeczki za 
mało pieniędzy, rolnicy nie chcą więcej dać, ja nie widzę, aż takiego dużego problemu jak tą 
złotówkę, czy dwie. Ja wiem jak ktoś ma bardzo duże gospodarstwo to trochę to odczuje, ale 
musimy coś zrobić. Bo jak będziemy tylko, co roku powtarzać, że większej składki nie może być, to 
wtedy będą takie wypowiedzi, jakie są co roku na sesji. Kto jeszcze chciałby zabrać głos w tym 
punkcie porządku obrad? 
Przewodniczący Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu Pan Pieniążek Krzysztof – także Panie 
Przewodniczący jeszcze odpowiem Panu pośrednio także. Pan mówi żeby rozmawiać i tak dalej. Ja 
rozumiem. Wyleciał mi wątek. Co chciałem mówić. Acha, dobrze już wiem. Powiem tak. Niektóre 
wsie nie mają równych stawek, od tego trzeba zacząć. Niektóre wsie mają bardzo wysokie stawki są 
to 32zł, 33zł, 36zł od hektara, a niektóre 15zł, 11zł było. Więc, o czym mowa? Jak ja zaproponuję 
złotówkę dla każdej wsi, no to ci, co mają małe stawki, no to owszem, oni pójdą na to, ale ten, co 
ma wysoka stawkę, bo nie wiem, nie pamiętam ile ma Mniszek, ale gdzieś koło 34 złotych chyba, 
czy tam Fletnowo, to jest stawka kolosalna. A jak ktoś ma masę hektarów, to są duże pieniądze, a 
przez ich pola przejdzie raptownie jeden główny rów i co wtedy? Oni mają żal do tych, co mają 
zagęszczenie rowów. W ten sposób trzeba to rozważyć ten ciężar na wszystkich, czy jak, no, bo ja 
już nie wiem, jak mam sobie z tym fantem poradzić. 
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – musimy rozmawiać, musimy o tym porozmawiać.   
Przewodniczący Zarządu Związku Wałowego w Dragaczu Pan Pieniążek Krzysztof – i 
obowiązkowo rozmowy są.  
Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Radny Piłat.  
Radny Pan Piłat Ryszard – komisja rolna jest otwarta na takie spotkanie, które zaproponowała Pani 
Wójt i myślę, że wszyscy członkowie komisji rolnej i ochrony środowiska przemyślą ten temat i 
podejrzewam, że w lutym, albo na początku marca takie spotkanie zrobimy. Dziękuję bardzo.  
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Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję i Panie Przewodniczący, Panu też dziękuję 
za zabranie głosu za ustosunkowanie się do wniosku Pani Radnej Sendyk i pozwólcie ja jeszcze pół 
minutki z informacji z Związku Wałowego wynika, że prace konserwacyjne wykonane zostały na 
dwóch trzecich istniejących urządzeniach melioracyjnych. To jest o wiele więcej, jak w 2014 roku. 
W 2014 roku wykonano konserwację, to było 125 kilometrów 246 metrów bieżących, w roku 
ubiegłym 150 kilometrów 904 metry, przy nieco niższych nakładach finansowych. To dobrze 
świadczy o pracy Związku Wałowego w utrzymaniu rowów melioracyjnych. Pozytywnie trzeba 
również ocenić działania Kujawsko-Pomorskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w 
zakresie prac remontowych, konserwacyjnych wykonanych w 2015 roku na rzece Mątawa i strudze 
Mniszek oraz na wale przeciwpowodziowym. Ciesz nas również zrealizowana inwestycja 
modernizacji wału przeciwpowodziowego na odcinku 5000 plus 500 do kilometra 7.015.  Martwi 
zapowiedź dalszej inwestycji modernizacji wału na odcinku 7015 – 10600 w najbliższych latach, bo 
tak jest to sformułowane w Państwa materiałach informacyjnych. Dla nas mieszkańców 
zamieszkałych w pobliżu wału jest to sprawa bardzo pilna, bo nie wiemy, kiedy przyjdzie duża 
woda, a na odcinku tym o Bratwinie mówię, tym do zrobienia było kiedyś wiele ja pamiętam, wiele 
przecieków wody pod wałem, tak jak w 2010 roku z Zajączkowie. Sobie przypominacie. Dlatego 
dziękując za modernizację znacznej części wału przeciwpowodziowego. Prosimy o uwzględnienie 
naszej prośby, byśmy mogli spokojnie żyć na tym terenie. Kto mi nie wierzy, to odsyłam do 
ciekawego artykułu w Gazecie Pomorskiej z dnia 7 grudnia 2015 r. Ten artykuł został zatytułowany 
„Może nas zalać wielka woda, ale wiadomo gdzie uciekać”. Dlatego dziękuję za modernizację do 
tej części wału, która jest zrobiona. Prosimy o ukończenie prac, bo uzależnieni jesteśmy, także od 
modernizacji drogi powiatowej przebiegającej przy wale. O tym mówiła Pani Sołtys z Bratwina. 
Dziękuję Panom za udział w sesji Rady Gminy.   
Do pkt 9 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 9. 
Oceny funkcjonowania OSP na terenie gminy. Sprawozdanie z działalności OSP Państwo 
otrzymaliście, na posiedzeniach komisji to sprawozdanie było analizowane. Na sesji obecni są 
przedstawiciele Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Świeciu i Zarządu Gminnego 
Związku Ochotniczych Straży Pożarnych w Dragaczu. Czy są pytania, uwagi, wnioski? Pan Kapitan 
chciałby tak? To proszę do mównicy.  
Kapitan PSP w Świeciu Pan Sadecki Tomasz – jeszcze raz bardzo serdecznie wszystkich Państwa 
witam. Kapitan Sadecki Tomasz Komenda Powiatowa Państwowej Straży Pożarnej w Świeciu 
bezpośrednio nadzoruje jednostki ochotniczych straży pożarnych, które są zlokalizowane na terenie 
powiatu świeckiego. Również Państwa gminy. Jestem zastępcą Naczelnika Wydziału Operacyjno-
Rozpoznawczego. Otrzymali Państwo swoje, zrobione przez Prezesa, przez Komendanta Gminnego 
sprawozdanie z działalności na terenie Państwa gminy. Ja tylko chciałbym je w pewnych kwestiach 
uściślić i zwrócić uwagę na pewne parametry, które z racji wykonywanych przeze mnie czynności 
są bardzo ważne. Ogólna ilość zdarzeń na terenie gminy drastycznie się nie zwiększyła. Mimo tego, 
że w powiecie tych zdarzeń jest troszkę więcej. Nie jest to duży wskaźnik, około 200 zdarzeń w 
stosunku do roku 2014. Ogólnie mieliśmy 1.418 zdarzeń, z czego 143 były na terenie gminy 
Dragacz. 52 pożary na terenie gminy, 81 miejscowych zagrożeń i 3 alarmy fałszywe. Zauważyliśmy 
spadek pożarów, co też ogólnie patrząc na statystykę powiatu świeckiego pożarów w zeszłym roku 
było więcej w porównaniu z rokiem 2014, a wzrost miejscowych zagrożeń. Miejscowe zagrożenia 
są to wszystkie zagrożenia, które nie są pożarami, a wymagają działalności straży pożarnej od 
wichur po zdarzenia drogowe, pompowania wody na terenach zalewowych i tego typu pozostałe 
zdarzenia. Razem wszystkich wyjazdów z jednostek OSP na terenie powiatu jest 1.580, z czego 170 
zastępów OSP brało udział w usuwaniu zdarzeń i tutaj podziękowanie dla gminy za to, że te OSP 
brały udział nie tylko na terenie gminy Dragacz, ale również wspomagały inne gminy, gmina 
Warlubie, gmina Świecie. Często nie wynika wprost na terenie jakiej gminy jest zdarzenie, jeżeli 
jest to gdzieś na granicy, ale nie ma żadnego problemu w udziale tych zastępów również z poza 
KSRG w działaniach poza terenem waszego działania. Bardzo ważnym wskaźnikiem, jeżeli chodzi 
o funkcjonowanie jednostek OSP jest ilość członków. Państwo otrzymali w swoich zestawieniach 
ilość wszystkich członków 175 osób z wszystkich jednostek OSP. Jednakże ta cyfra pokazuje ilu 
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członków jest w rzeczywistości, a bardzo ważnym wskaźnikiem jest ilość osób, które mogą brać 
czynnie udział w działaniach ratowniczo-gaśniczych. To są te osoby, które są przeszkolone, 
odpowiednio przebadane prze lekarza medycyny pracy, ubezpieczone i taki wskaźnik, który dla was 
jest bardzo ważny jest to 68 osób z terenu gminy, czyli z tych 175, tylko niestety 68 może brać 
czynny udział w działaniach ratowniczo-gaśniczych. Bardzo niewielka liczba osób jest w jednostce 
Krajowego Systemu Ratowniczo-Gaśniczego w jednostce OSP Górna Grupa, tych osób mamy tylko 
17. Jest to bardzo blisko granicy minimalnej, ponieważ jeśli jednostka KSRG ma mniej niż 12 
członków, którzy mogą brać czynny udział w działaniach ratowniczo-gaśniczych my musimy 
podejmować pewne kroki zapobiegawcze i informować tutaj Wójta, przekazywać informacje na 
bieżąco. Zresztą w tym roku już taką informację złożyliśmy w Komendzie Wojewódzkiej PSP w 
Toruniu i monitujemy. Trzeba coś zrobić, jeżeli chodzi o tą ilość osób czynnych do działań 
ratowniczo-gaśniczych. W szczególności tutaj w jednostce KSRG w Górnej Grupie, bo ta liczba 
ochotników, którzy niosą tą pomoc drastycznie spada. W jednostce w Górnej Grupie mamy tylko 5 
kierowców, a czego 2 jest funkcjonariuszami PSP i tutaj gmina nie ponosi żadnych kosztów, jeżeli 
chodzi o badania, jeżeli chodzi o przygotowanie tych strażaków do działań ratowniczo-gaśniczych, 
ale oni są niestety, jeden z nich mieszka poza terenem tutaj gminy Dragacz, jest członkiem OSP, ale 
rzadko bywa na terenie gminy, czyli 4 kierowców, którzy mogą brać czynny udział w działaniach i 
niestety zdarza się tak, nie mówię, że to na terenie Państwa gminy, ale zdarza się tak, że jednostki 
OSP nie wyjeżdżają do zdarzeń, w związku z brakiem kierowców, osób, które mają uprawnienia do 
kierowania samochodów uprzywilejowanych. Kolejny wskaźnik, który decyduje o gotowości 
bojowej jednostek OSP jest ilość dowódców i ilość strażaków z uprawnieniami kwalifikowanymi 
pierwszej pomocy, czyli osoby, które mogą udzielać tej pomocy przy zdarzeniach na terenie 
powiatu i gminy. W jednostce w Górnej Grupie mamy 7 dowódców, w tym jest tych 2 
funkcjonariuszy PSP i 8 po kursie kwalifikowanym pierwszej pomocy, gdzie dolna granica to jest 4, 
w których jest znów tych 2 funkcjonariuszy PSP i macie wspólnie z OSP – 6 i powinniście dążyć do 
takiej cyfry 12, która stanowi, że jednostka jest przygotowana do niesienia tej pomocy 
przedmedycznej podczas każdego zdarzenia, czyli w tym zastępie, który udaje się do zdarzenia jest 
co najmniej 1 ratownik medyczny. Komenda Powiatowa PSP w Świeciu oczywiście umożliwia 
zdobywanie tych wszystkich uprawnień, poza kwalifikacjami kierowców i w roku 2015 
przeszkoliliśmy tutaj z terenu tylko tej gminy 55 osób, z czego na szkolenie dowódców, co nas 
bardzo dziwi, ponieważ w jednostce OSP Dragacz nie ma żadnego uprawnionego dowódcy, czyli ta 
jednostka nie może samodzielnie prowadzić działań ratowniczo-gaśniczych, nie spłynęło 
zapotrzebowanie i nikt nie został na ten kurs zgłoszony. Po kursie podstawowym, świeżo 
upieczonych strażaków, którzy ukończyli kurs 8 osób, z ratownictwa technicznego, czyli 
poprzedzający kurs z dowódców macie kolejnych 4 przeszkolonych i mamy tutaj też z 
kwalifikowanej pierwszej pomocy 5 osób, z czego 2 przechodziło recertyfikacje. W komorze 
dymowej w Toruniu przeszkolonych zostało 2 strażaków. Dotyczy to tylko i wyłącznie strażaków 
Krajowego Systemy Ratowniczo-Gaśniczego i oni w tym szkoleniu brali udział. Proszę o zwrócenie 
uwagi na to, że aby utrzymać dość niski poziom wyszkolenia w kwalifikowanej pierwszej pomocy, 
w tym roku z Górnej Grupy należałoby skierować 4 członków OSP na szkolenie recertyfikujące 
uprawnienia, ponieważ kwalifikowana pierwsza pomoc jest to uprawnienie, które recertyfikuje się 
na okres 3 lat i po tym okresie każdy musi zostać skierowany znowu na przeszkolenie 
przypomnienie wiadomości i przejść egzamin państwowy, który przeprowadza koordynator 
wojewódzki. Przepraszam 1 z Górnej Grupy, 2 z Dragacza, a 4 nawet należałoby skierować na teren 
kurs od początku, czyli żeby nabyli nowe uprawnienia. Jeżeli są jakieś pytania w tym zakresie to 
bardzo proszę. Chętnie odpowiem.  Jeszcze raz dziękuje bardzo. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu Kapitanowi za wyjaśnienie 
tych wszystkich spraw dodatkowych, o których żeśmy nie wiedzieli, tych spraw szkoleniowych. 
Podziękuję jeszcze w dalszej części. Nie ma pytań do Pana Kapitana? Nie.  Dziękuję serdecznie.  
Kapitan PSP w Świeciu Pan Sadecki Tomasz – dziękuję bardzo. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – sprawa bezpieczeństwa pożarowego 
mieszkańców gminy jest dla nas bardzo ważnym zagadnieniem i stąd nasza troska o właściwe 
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funkcjonowanie służby OSP, zaspokojenie jej potrzeb w odpowiedni sprzęt i wyposażenie. Dlatego 
w najbliższych latach planujemy nadal przeznaczać środki finansowe na poprawę bazy lokalowej, 
środków transportowych i zakupy wyposażenia. Dziękuję Zarządowi Gminnego Związku OSP za 
prawidłowe działanie na rzecz bezpieczeństwa pożarowego gminy. Ponieważ z Panią Wójt chcemy 
uczestniczyć w zebraniach sprawozdawczo-wyborczych, podziękowania zarządom OSP i strażakom 
złożymy na tych zebraniach. Dziękuję również Komendzie Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej  
w Świeciu za dobrą współpracę, prowadzenie kursów i szkoleń dla strażaków biorących udział w 
działaniach ratowniczo-gaśniczych, za bieżącą kontrolę jednostek OSP. Dziękuję Panom za udział 
w obradach sesji Rady. Proszę Pana, przepraszam, proszę Pana Prezesa Zarządu Gminnego jeszcze 
o wystąpienie.   
Prezes Zarządu Gminnego OSP Pan Kulaszewski Mirosław – dziękuję Panie Przewodniczący za 
udzielenie głosu.  Szanowni Radni, szanowna Pani Wójt, szanowni Sołtysi, chciałem podziękować 
koledze druhowi Kapitanowi za wypowiedź, którą Państwu tutaj przedstawił. Z mojej strony mogę 
tylko powiedzieć, że to, co Pan Kapitan powiedział jest sytuacją taką jak wszyscy widzimy. Z mojej 
strony troszeczkę inaczej to wygląda. Byśmy chcieli tak, jak Pan Kapitan i Państwowa Straż 
Pożarna ze Świecia całoroczne nakazy, które nam z góry, z Warszawy przysyłają, a Państwowa 
Straż przysyła to na nasze ręce. To wygląda całkiem inaczej, bo całoroczna praca Ochotniczej 
Straży Pożarnej, to wygląda w inny sposób. Nie tak, jak Pan Kapitan tu przedstawił ładnie, pięknie, 
ale skąd my mamy tych druhów strażaków brać, szkolić, zajmować wszystkimi się sprawami 
całorocznymi waszymi. Niby jak tu Państwowa Straż mówi, że to są takie zlecenia odgórne, 
przepisy, ale my tych przepisów staramy się bardzo trzymać i w miarę możliwości naszych 
jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych wykonywać, ale nie zrobimy cudów, tak jak Państwowa 
Straż Pożarna sobie wyobraża, że powinno być 17, czy 25 strażaków czynnych do wyjazdów 
przeszkolonych w różnych zakresach działalności, ale jeszcze raz chciałbym zaznaczyć, że my 
robimy wszystko, żeby przyciągnąć strażaków, ściągnąć z terenu, ale te możliwości coraz bardziej 
się nam już skracają. Nie ma skąd wziąć. Dużo mieszkańców powyjeżdżało. Ode mnie z jednostki 
wyjechało 7 zagranicę. Teraz tą siódemkę nadrobić, nie jestem cudotwórcą żeby to zrobić i szybko 
znaleźć siódemkę, chociaż piątkę tych podstawowych. Staramy się. Już przeszkoliliśmy, 
przyjęliśmy do naszej jednostki dwóch. Teraz na ten rok mamy zaplanowanych czterech druhów, ze 
będą przeszkoleni. Też to potrwa, bo to automatycznie będzie trwało 6 tygodni szkolenia. Też są 
obawy takie, że 6 tygodni, kto druha jakiegoś zwolni z zakładu pracy i mu da 6 tygodni weekendu, 
bo Państwowa Straż robi to weekendami i fajnie, super, ale od soboty już się zaczyna. Przeważnie 
wszystkie soboty teraz młodzież pracuje, nie. Jeżeli oni zgłaszają to w zakładach pracy, że chcą się 
szkolić. Proszę bardzo, ale nie w soboty. I wtedy takie niesnaski wychodzą, że brakuje nam tutaj 
takich podstawowych członków do wyjazdu, ale tylko jeszcze Państwu wytłumaczę. My robimy z 
naszej strony wszystko żeby to funkcjonowało. Ochotnicze Straży Pożarne żeby funkcjonowały na 
terenie i zabezpieczyły bezpieczeństwo tu naszym mieszkańcom z całego terenu, ale co jest w 
niektórych momentach niemożliwe, to nie jesteśmy tego w stanie zrobić. Będziemy przykładać się 
do tego żeby wszystkie zalecenia z góry wykonywać w miarę rzetelnie i starać się żeby to wszystko 
zrobić, ale jeszcze chciałbym teraz Państwu, jak jesteśmy tutaj wszyscy razem Państwo Radni, bo 
tak często nie możemy się w tak licznym gronie z Państwem spotkać, Państwo Sołtysi i mieszkańcy 
gminy chciałbym to troszeczkę może od środka Ochotniczych Straży powiedzieć, bo my teraz 
mamy tą sprawę z góry. Tak jak macie Państwo przed sobą te sprawozdania i widzicie tylko te 
podziałki, które my mamy tutaj też, znaczy się są takie działy w naszych akcjach ratowniczo-
gaśniczych, to są akcje ratowniczo-gaśnicze i wypadki drogowe. Może bym zaczął od tych bardziej, 
może od tych akcji zwanymi pożarami. Chciałbym Państwu powiedzieć, bo dużo z Państwa z tych 
sytuacji nie zna życia od środka naszych jednostek. To nie są tylko takie ćwiczenia, różne 
spotkania, różne szkolenia, medyczne, pierwszego stopnia, ale przykładowo wyjazdy do akcji 
gaśniczo-ratunkowych, do przykładowo pożarów. Ile razy nasze jednostki wyjeżdżają, ile razy nasi 
druhowie muszą wchodzić z aparatami powietrznymi do różnych pomieszczeń zadymionych, 
zwłaszcza gdzie pojawia się jeszcze ogień. Tam czuwa i czeka na nas bardzo duże 
niebezpieczeństwo, gdzie nasi chłopacy wchodzą narażając własne zdrowie, a nawet i życie. Tego 
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my po każdej akcji, każdy dowódca oczekuje, każdy tej chwili, tego oczekuje aż każdy zespół, 
każda drużyna wychodzi z tych zagrożeń. Wtedy po powrocie do jednostek naszych możemy 
odpuścić, odpocząć psychicznie i cieszyć się, że nikomu się nic nie stało. Druga działka, mamy tutaj 
w tym sprawozdaniu wypadki drogowe. Też państwo mało wiecie na ten temat. Wymagacie od nas 
żebyśmy robili wszystko dla dobra i przestrzegać tych wymogów tutaj z góry, ale co nasi druhowie 
przeżywają przy akcjach ratowniczo-gaśniczych, przy wypadkach. Tego też Państwo nie wiecie.  Ilu 
naszych strażaków naraża własne zdrowie, niebezpieczeństwo przy wypadkach, gdzie muszą 
udzielać pomocy poszkodowanym. Często się zdarza, że muszą wynosić już. Nie dało rady się 
uratować tych ludzi, którzy znajdowali się w tych pomieszczeniach. Ile razy wracali ukrwawieni 
cali, mundury były w krwi. Różne były zdarzenia, nie będę Państwu tutaj opowiadał takich 
drastycznych zdarzeń, ale to są fakty. Po powrocie nikt z Państwa się nie zainteresuje, czy 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Górnej Grupie, czy w terenie, czy jest jakiś psycholog potrzebny? 
Czy trzeba z tymi chłopakami jakoś porozmawiać, czy podziękować? Się zastanowić, co oni robią 
w ciągu roku dla dobra gminy? Czy dobrze zabezpieczamy teren? Chciałbym jeszcze raz w imieniu 
wszystkich strażaków Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu gminy podziękować władzom gminy 
Państwu Radnym za przyznane nam fundusze zeszłoroczne i tego roczne i prosiłbym, że jak macie 
Państwo do nas jakieś pytania Radni, czy Państwo Sołtysi, jesteśmy w każdej chwili do Państwa 
dyspozycji i myślę, że nie zawiedliśmy waszego zaufania i będziemy dalej pracować, abyśmy 
dobrze występowali w tej naszej roli, którą wykonujemy. Dziękuję bardzo. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję, Pani Wójt chce zabrać głos.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – chciałam tak jak Pan już wspomniał przypomnieć, że my 
dziękujemy na wszystkich spotkaniach, co roku, przy każdej okazji za waszą postawę, za waszą 
ofiarność, powtarzam to i Pan Przewodniczący i ja w imieniu całej Rady Gminy i całej 
społeczności. Wiemy, że tak naprawdę proszę Państwa i to nie są puste słowa i slogany, jeżeli 
cokolwiek się dzieje, jeżeli to jest powódź, jeżeli to jest susza, jeżeli to są wypadki, jeżeli to są 
pożary to jedyna grupą, na którą zawsze i bezdyskusyjnie można liczyć to jest właśnie OSP i my 
naprawdę o tym wiemy, doceniamy, dziękujemy. Myślę, że uwagi, które przekazał Pan Komendant 
z Państwowej Straży Pożarnej są pewnie takim celem, do którego chcecie dążyć i fajnie, że chcecie. 
Dobrze, że wiemy, że trzeba te kryteria spełniać, że trzeba się starać jeszcze bardziej, no taki 
wybraliście los. Służycie społeczeństwu, my wam za to dziękujemy i dziękujemy za to również, że 
Państwo z drugiej strony Państwowa Straż Pożarna no czuwacie nad tym, żeby to bezpieczeństwo 
maksymalnie mieszkańcom i gminy i wszystkich powiatów zapewnić. Więc jeszcze raz proszę 
przekazać wszystkim strażakom, my to będziemy robić na wszystkich zebraniach serdeczne słowa 
podziękowania od nas.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu Prezesowi Oddziału 
Gminnego OSP. Trochę ta jego wypowiedź była pesymistyczna, ale wiecie to są służby mundurowe.  
Ja wiem inaczej to można realizować w Państwowej Straży, gdzie się służy za pieniądze, a inaczej 
tutaj u ochotników, ale ja zawsze to podkreślałem strażak ochotnik idzie nie dla chwały, nie dla 
pieniędzy, a z potrzeby serca żeby pomagać innym. Tak ja traktuję tą służbę. Jesteśmy wam bardzo 
wdzięczni. Z wami byłem przez długie, długie lata, ja to wszystko rozumiem i na tym odcinku ja się 
bardzo dobrze znam, ale ktoś musi to robić, bo słuchajcie zanim Państwowa Straż te 20 kilometrów 
tutaj przyjedzie, ja to obserwuje, to już właściwie większość zdarzeń jest już załatwione przez nasze 
Ochotnicze Straże Pożarne. Dlatego ja to mówiłem krótko w moim wystąpieniu, bo już i tak dość 
długo w tych kilku punktach się tutaj zatrzymujemy, ale proszę was straż pożarna to jest naszym 
oczkiem w głowie i widzę Pani Wójt też bardzo polubiła tą formację i my o was bardzo mocno 
myślimy, tylko musicie trochę siebie też nam dać. Jeszcze chciał zabrać głos Pan Kapitan 
pożarnictwa, proszę bardzo.  
Kapitan PSP w Świeciu Pan Sadecki Tomasz – dziękuje bardzo, może już z miejsca. Państwu, 
dziękuje Pani Wójt, Panu Przewodniczącemu dziękuję za te słowa, które zostały tutaj 
wypowiedziane. A tutaj żeby uspokoić Prezesa i Naczelnika jednostki OSP w Górnej Grupie jest 
pomoc psychologiczna. Można z niej korzystać, tylko trzeba takie sygnały do nas przekazywać. 
Skorzystaliśmy już z tej pomocy. Wielokrotnie korzystali z niej funkcjonariusze Państwowej Straży 
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Pożarnej, ale również Ochotnicze Straże Pożarne. Był taki tragiczny wypadek pod Świeciem, gdzie 
zginęło 4 braci, którzy byli członkami OSP i druhowie, którzy ich wyciągali z samochodu, też byli 
członkami OSP. Znaczy się byli ich kolegami. Kolegami z ławy szkolnej. Kolegami z jednej 
jednostki OSP. Skończyło się to niestety dosyć niebezpiecznie, bo jeden z druhów skończył w 
zakładzie psychiatrycznym w Świeciu. Trzeba było bardzo szybko działać i nie tylko objęliśmy 
opieką, jako PSP tego członka OSP, ale również jego rodzinę, bo jego mama, tata bardzo mocno to 
przeżywali. Syn wrócił do domu miał takie skurcze, że dwukrotnie była wzywana karetka 
pogotowia. I nie zostawiamy takich rzeczy tak sobie od. Nie przechodzimy z tym do porządku 
dziennego. Działamy. Tylko musimy mieć taki sygnał. Musimy mieć taką informację, że ktoś tej 
pomocy psychologicznej potrzebuje. Ta pomoc psychologiczna jest 24 godziny na dobę za 
pośrednictwem stanowiska kierowania Komendanta Powiatowego PSP, uruchomiamy Panią 
psycholog, która jest funkcjonariuszem Komendy Wojewódzkiej PSP w Toruniu i jeżeli jest taka 
potrzeba, to ona w miarę możliwości oczywiście. Jeżeli jest to po godzinie 15.30, rusza tak jak 
może, czyli jedzie do Komendy Wojewódzkiej zabiera sprzęt i przyjeżdża od razu na miejsce. 
Konsultuje się z innymi psychologami w innych województwach, również w Komendzie Głównej, 
Szkole Pożarniczej, jeżeli jest potrzeba więcej psychologów jesteśmy w stanie ich zapewnić. Tylko 
musimy mieć taką informację. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – jeszcze do tego punktu porządku obrad 
chciałby ktoś zabrać głos? Nie widzę. Ogłaszam 15 - minutową przerwę, do godziny 1315. Ja 
gościom wszystkim dziękuję zaproszonym.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przerwa dobiegła końca. Proszę o 
zajmowanie miejsc.  
Do pkt 10 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – wznawiamy obrady. 
Przechodzimy do punktu 10 porządku obrad, to jest podjęcia uchwały w sprawie budżetu gminy na 
2016 rok. Projekt budżetu gminy był dwukrotnie przedmiotem posiedzeń komisji. Na drugim 
posiedzeniu były głosowane wprowadzone zmiany do pierwotnej wersji budżetu gminy. Proszę 
Panią Wójt o przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej dotyczącej projektu budżetu 
gminy na 2016 rok.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – proponuję, że nie będę czytać długiej kilkustronicowej opinii, 
powiem tylko, że Regionalna Izba Obrachunkowa w Bydgoszczy Zespół Zamiejscowy w Toruniu 
przedłożyła nam uchwałę Nr 16/P/2015 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 11 grudnia 2015 roku dotyczącą opinii o projekcie budżetu na 
2016 rok Gminy Dragacz i jest to opinia pozytywna bez żadnych uwag.  
Uchwała RIO nr 16/P/2015  stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – Natomiast przeczytam krótszą powiedzmy, a nie krótką 
uchwałę Nr 10/Dpr/2015 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy z dnia 11 grudnia 2015 roku w sprawie wydania opinii o możliwości sfinansowania 
deficytu budżetu Gminy Dragacz. Dziękuję. 
Uchwała RIO nr 10/Dpr/2015  stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Galantego Mieczysława o przedstawienie opinii. Najpierw 
poproszę Panią Skarbnik o zabranie głosu.  
Skarbnik Gminy Pani Piechocińska Lidia – do tego projektu, do tych autopoprawek po prostu 
miałabym jeszcze prośbę, ale to już nie będzie miało wpływu na wysokość, tylko w zapisie zmienić 
w załączniku nr 3 w pozycji 11 zadanie, które mamy napisane przebudowa drogi gminnej. Tam po 
prostu powstało nieporozumienie z numeracją. Tam mamy napisane „Przebudowa drogi gminnej nr 
0537002”, a ma być 03. Jak mamy napisane Grupa-Michale, to ma być Górna Grupa-Michale. I 
wiadomo, że to wtenczas zapis w części, w tym załączniku nr 5, na stronie nr 4, w którym się mówi 
o tej drodze to też tam te pozycje ten nr drogi i Grupa-Michale dopisujemy jeszcze Górna Grupa i w 
treści wszystko zostaje to samo jak jest w materiałach, które Państwo otrzymaliście. Dziękuję 
bardzo.  
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – no to teraz poproszę Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Galantego Mieczysława. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. Jeszcze nie skończyłem. Komisja na swym posiedzeniu proponuje poprawki, 
jeżeli chodzi, ale to właściwie nie tutaj, bo przy dietach będzie. Dobrze tu nie mam, dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/77/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/77/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi i zapytania do projektu uchwały 
nr IX/77/16 w sprawie budżetu gminy na 2016 rok? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 
projektu uchwały nr IX/77/16 w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/77/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – jeszcze dwa zdania ode mnie. Mamy dobry 
budżet gminy na bieżący rok większość środków finansowych przeznaczona jest, jak co roku na 
wydatki bieżące wszystkich dziedzin działalności: rolnictwa, transportu, gospodarki mieszkaniowej, 
administracji, bezpieczeństwa publicznego i ochrony przeciwpożarowej, oświaty, wychowania, 
ochrony zdrowia, pomocy społecznej, gospodarki komunalnej i ochrony środowiska, kultury, 
ochrony dziedzictwa narodowego, kultury fizycznej i wielu innych zadań. Ważną częścią budżetu 
gminy są zaplanowane zadania inwestycyjne, które wynikają z wcześniej zgłoszonych potrzeb przez 
mieszkańców gminy, Radnych Gminy i Sołtysów, Rad Sołeckich. Plan inwestycyjny wymienia 29 
zadań do realizacji w bieżącym roku, a największe z nich to: budowa sieci wodociągowej wraz z 
przyłączami we Fletnowie, budowa kanalizacji sanitarnej w Dragaczu III etap, przebudowa ulicy 
Pocztowej i Piaskowej w Górnej Grupie II etap, przebudowa tak zwanej „drogi lubelskiej” w 
Michalu, przebudowa drogi gminnej Dragacz-Michale, budowa przedszkoli: I etap - budowa 
przedszkola w Grupie, modernizacja energetyczna wraz z przebudową kotłowni w Gminnej 
Przychodni w Dolnej Grupie, dotacja na wyposażenie Filii Przychodni w Grupie, przebudowa 
obiektu Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Górnej Grupie, budowa szatni w Szkole 
Podstawowej w Dragaczu, opracowanie dokumentacji pod przyszłe inwestycje w najbliższych 
latach, między innymi na: remont Szkoły Podstawowej w Grupie, ścieżki rowerowej w Grupie i 
wielu innych zadań. Od realizacji zadań inwestycyjnych zależeć będzie wysokość otrzymanych 
środków unijnych. Mamy nadzieję, że niebawem zostaną ogłoszone konkursy przez Pana Marszałka 
Województwa. Pani Wójt życzę powodzenia w realizacji ambitnego planu inwestycyjnego, który 
znacznie poprawi infrastrukturę gminy. Może Pani liczyć na nasze wsparcie w tym zakresie.  
Do pkt 11 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 11 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016-
2024. Projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej był dwukrotnie przedmiotem posiedzeń komisji. 
Poproszę Panią Wójt o przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Toruniu 
dotyczącej projektu wieloletniej prognozy finansowej gminy na lata 2016-2024. Proszę.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – myślę, że też nie ma sensu żebym czytała całą tą długa 
opinię. Chce tylko powiedzieć, że Regionalna Izba Obrachunkowa w Bydgoszczy Zespół 
Zamiejscowy w Toruniu przedkłada nam uchwałę Nr 16/WPF/2015 Składu Orzekającego Nr 6 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 11 grudnia 2015 roku dotyczącą opinii o 
projekcie wieloletniej prognozy finansowej na lata 2016-2024 gminy Dragacz. Ta opinia proszę 
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Państwa jest opinią pozytywną, ale z pewnymi uwagami i są to uwagi, które dotyczą przede 
wszystkim tego, że skład orzekający zauważył, że w przedłożonym projekcie wieloletniej prognozy 
finansowej nie został wypełniony wiersz o nazwie „Wykonanie 2015”, którego dane mają wpływ na 
kształtowanie się relacji, o której jest mowa w artykule 243 u.o.f.p. (ustawa o finansach 
publicznych) w 2016 roku i w następnych latach. Skład orzekający wskazał również, że kwota ta 
powinna być również wskazana w wierszu 2017 i w kolumnach dotyczących dochodów 
finansowania programów projektów lub zadań realizowanych z udziałem środków, o których mowa 
w artykule 5, ustęp 1, punkt 2, 3 u.o.f.p. Chciałam zaznaczyć, że już właściwie te drobne błędy, 
które polegały na tym, że po prostu nie wypełniliśmy jednej tabelki. Zostały poprawione i w tej 
chwili wszystko jest ok. A opinia jest pozytywna. Dziękuję.  
Uchwała RIO nr 16/WPF/2015  stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Pani Skarbnik? Nie. Dobrze. Proszę 
Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/78/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii w powyższej sprawie. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem wyżej 
wymienionej uchwały nr IX/78/16. 
Radny  Pan  Borolewski  Ludwik  Przewodniczący  RG – Czy są uwagi i zapytania do projektu 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu Uchwały Nr IX/78/16 w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016-2024. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/78/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 12 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przechodzimy do punktu 12. 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2016 
rok. Projekt był przedmiotem posiedzenia wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę Przewodniczącą 
Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Panią Sekretarz Gminy Ewę Dłużyńską 
o kilka słów wprowadzenia. 
Przewodnicząca GKRPA Pani Sekretarz Gminy Ewa Dłużyńska – Panie Przewodniczący, wysoka 
Rado, szanowni Państwo Gminny Program Przeciwdziałania Narkomanii na 2016 rok obejmuje 
działania wychowawcze, edukacyjne i zapobiegawcze, skierowane głównie do dzieci i młodzieży. 
Program promuje zdrowy styl życia, wolny od narkotyków, od dopalaczy i innych używek. Szerzy 
wiedzę o zagrożeniach płynących z zażywania używek. Promuje różne formy aktywnego spędzania 
wolnego czasu. Program zakłada organizowanie warsztatów profilaktycznych dla dzieci starszych, 
kierujemy to do młodzieży gimnazjalnej i ich rodziców. Organizujemy konkursy plastyczne o 
tematyce narkomanii i przeciwdziałania narkomanii, dopalaczy, czy używania innych używek. 
Program realizowany jest głownie w placówkach oświatowych, Gminnym Ośrodku Kultury Sportu i 
Rekreacji oraz w świetlicach wiejskich, gdzie odbywają się zajęcia. Program finansowany jest ze 
środków Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Sekretarz, Przewodniczącej 
Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i obecnie proszę Pana Galantego 
Mieczysława Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
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Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii w powyższej 
sprawie. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/ 79/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii w powyższej sprawie. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/ 79/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Czy są uwagi, zapytania do projektu uchwały 
Nr IX/79/16 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2016 rok? 
Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały Nr IX/79/16 w sprawie przyjęcia 
Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2016 rok. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/79/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 13 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 13. 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2011-2020 oraz Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2011 rok. Projekt był przedmiotem posiedzenia 
wszystkich komisji Rady Gminy. Proszę Przewodniczącą Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych Panią Sekretarz Gminy Ewę Dłużyńską o kilka słów wprowadzenia. 
Przewodnicząca GKRPA Pani Sekretarz Gminy Ewa Dłużyńska – więc, Gminny Program 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2016 jest tak naprawdę 
kontynuacją zadań prowadzonych w latach poprzednich. Jest skierowany zarówno do osób 
dorosłych, jak i dzieci i młodzieży. Osoby uzależnione i członkowie ich rodzin maja możliwość 
skorzystania z terapii w klubach AA w Świeciu i Grudziądzu, z którymi współpracujemy. W 
poradni odwykowej w Świeciu oraz pomocy Sądu Rejonowego w Świeciu. Duży nacisk kładziemy 
na profilaktykę wśród dzieci i młodzieży. Zadania realizowane są w placówkach tutaj najczęściej 
oświatowych, w świetlicach wiejskich, również też przez GOKSiR przy współpracy z Paniami.  
Poprzez prowadzenie też zajęć wychowawczo-integracyjnych, rekreacyjno-ruchowych, 
dodatkowych zajęć wychowania fizycznego. Również program przewiduje zatrudnienie psychologa 
dla młodzieży w Gimnazjum w Michalu i dla Szkoły Podstawowej w Grupie. Organizujemy 
aktywny wypoczynek letni z programem profilaktycznym. Co roku bierzemy udział w kampanii 
„Zachowaj trzeźwy umysł”. W ramach tej kampanii przeprowadzamy przegląd teatrzyków 
profilaktycznych. Program przewiduje dofinansowanie udziału dzieci w obozach, w biwakach, 
wycieczkach organizowanych przez szkoły. Organizujemy spotkania z osobami, które kiedyś były 
uzależnione od alkoholu. Opowiadają dzieciom i młodzieży swoje doświadczenia życiowe. 
Organizujemy również spotkania z Policją. Program obejmuje działania kontrolne również 
placówek handlowych i gastronomicznych. No niestety Gminną Komisję Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych obowiązuje również Kodeks Postępowania Administracyjnego, czyli my 
musimy 7 dni przed rozpoczęciem kontroli powiadomić właściciela takiej placówki, co nie daje takich 
efektów, jakich byśmy sobie życzyli. To jest ten problem, który poruszał Pan Radny, że niektóre 
osoby spożywają piwo pod sklepem. No, musimy powiadomić. Kontrole są przeprowadzane. 
Natomiast, jeżeli właściciel 7 dni wcześniej jest powiadomiony, że taka kontrola się odbędzie to nie 
ma takiego efektu, jakiego byśmy wszyscy sobie życzyli. Również, co dwa lata organizujemy 
szkolenie dla właścicieli i personelu punktów sprzedaży alkoholu. Wszystkie te zadania ujęte w 
programie finansowane są z opłat za korzystanie z zezwoleń na sprzedaż i podawanie napoi 
alkoholowych. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Przewodniczącej GKRPA za 
wystąpienie. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana 
Galantego Mieczysława o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
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Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Panią Dembińską Dorotę 
Przewodniczącą Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia o przedstawienie opinii w 
powyższej sprawie. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/80/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Pana Piłat Ryszarda 
Przewodniczącego Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska o przedstawienie opinii w powyższej 
sprawie. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/80/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi i zapytania do projektu 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr IX/80/16 w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych na 
lata 2011-2020 oraz Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
na 2011 rok. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/80/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 14 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 14 to 
jest podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie opłaty targowej, to jest projekt uchwały nr 
IX/81/16. Poproszę Panią Wójt o zabranie głosu. 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – to jest projekt uchwały, który właściwie nie zmienia stanu 
faktycznego musieliśmy jedynie wskazać inkasenta i stad wywołujemy taką uchwałę.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Pana Galantego 
Mieczysława Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Panią Dembińską Dorotę 
Przewodniczącą Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały . 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/81/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Pana Piłat Ryszarda 
Przewodniczącego Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska o przedstawienie opinii dotyczącej 
projektu uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/81/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi i zapytania do projektu tej 
uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały zmieniającej uchwałę w 
sprawie opłaty targowej. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/81/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 15 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 15. To 
jest do podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy środków 
stanowiących fundusz sołecki. Również poproszę o zabranie głosu Panią Wójt Gminy.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – dzisiejsza uchwała jest właściwie konsekwencją uchwały, 
która podjęliśmy już w ubiegłym roku o tym, że w 2016 r. taki fundusz zostanie wyodrębniony, 
dzisiaj zabezpieczamy na to pieniądze. Zgodnie z Państwa decyzją z ubiegłego roku odbyły się już 
spotkania sołeckie już padły propozycje, na co fundusze sołeckie zostaną w roku 2016 
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wydatkowane przez poszczególne sołectwa no i teraz wypada nam po prostu w budżecie na rok 
2016 przekazanie tych środków zatwierdzić.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego Mieczysława Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/82/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/82/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr IX/82/16 w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy środków 
stanowiących fundusz sołecki? Pan Radny. 
Radny Pan Chabucki Marcin – Pani Wójt mi się wydaje, że ta uchwała dotyczy lat kolejnych, bo na 
ten rok już w budżecie uchwaliliśmy.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – chciałam się wypowiedzieć na koniec, że rzeczywiście 
przepraszam dotyczy to również wyodrębnienia pieniędzy na rok 2017 i następne. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są jeszcze pytania, uwagi? Nie widzę. 
Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr IX/82/16 w sprawie wyrażenia zgody na 
wyodrębnienie w budżecie gminy środków stanowiących fundusz sołecki  
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/82/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 16 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 16. 
Kolejny punkt dzisiejszej sesji to podjęcie uchwały w sprawie zasad otrzymywania i wysokości diet 
przysługujących radnym za udział w pracach Rady Gminy. Proszę o zabranie głosu Panią Wójt 
Gminy.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – ta uchwała z kolei przewiduje zmianę sposobu wypłacania 
tych diet, ponieważ miałyby być one wypłacane, co miesięcznie na konto i w wysokości 300,00 zł 
dla radnych, 400,00 zł dla Przewodniczących Komisji. Dotychczas były one wypłacane gotówką 
przy każdym posiedzeniu. Określa szczegółowo zasady wypłacania tych diet, bądź ich ograniczania 
w przypadku nieobecności na poszczególnych posiedzeniach komisji lub sesji i zanim przystąpicie 
Państwo do głosowania nad tym projektem uchwały to bardzo proszę żebyście potraktowali ten 
projekt uchwały nie tylko, jako propozycję zmiany zasad wynagradzania diet, które wy 
otrzymujecie, ale pamiętajcie, że jest to propozycja także dla kolejnych kadencji, dla kolejnych 
Radnych. Na pewno życzylibyśmy sobie, żeby zainteresowani udziałem w pracach Rady Gminy 
byli również ludzie pracujący, również ludzie młodzi, którzy muszą niestety pracować i muszą się w 
związku z tym na obrady komisji lub sesji zwalniać z pracy. 300,00 zł miesięcznie to nie są 
pieniądze, za które można się utrzymać i chyba nikt z nas nie ma, co do tego najmniejszych 
wątpliwości. To jest rekompensata za godziny nieobecności w pracy, bo proszę pamiętać, że każdy, 
kto pracuje może zwolnić się z pracy. Obowiązek pracodawcy jest taki, że musi oddelegować 
Radnego na taką Radę, musi udzielić urlopu, ale za te godziny się nie płaci. Więc, jeżeli ktoś jest 
Radnym dobrze żeby miał świadomość, że za godziny nieobecności plus koszty dojazdu będzie 
mógł liczyć na rekompensatę w postaci takiej diety. Nie jest to myślę kwota wygórowana. Jest to 
kwota niższa aniżeli ta, którą otrzymują Sołtysi za swoją pracę, a myślę, że Państwu tłumaczyć nie 
muszę, że Radni mają naprawdę sporo pracy. Również angażują się w życie swoich sołectw. 
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Również wykonują dodatkowe obowiązki nie tylko uczestniczą na komisjach i sesjach. Często biorą 
udział we wszystkich spotkaniach sołeckich i myślę, że jest zasadnym żeby taka rekompensata 
występowała i żeby było tych chętnych na stanowisko radnych jak najwięcej i myślę, że wszyscy się 
zgodzimy się z tym, że im większa konkurencja tym lepszy wybór i proponuję byście Państwo tą 
propozycję przyjęli.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego Mieczysława Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały, przy czym komisja wnioskuje, że Radny, który jest w jednej komisji otrzymywał 
dietę miesięczną w wysokości 200,00 zł, natomiast Przewodniczący, który jest w jednej komisji 
otrzymywał dietę miesięczną w wysokości 300,00 zł. Pozostali ci Radni, którzy są w dwóch 
komisjach to jest 300,00 zł, a Przewodniczący 400,00 zł.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czyli ja rozumiem to jest nowy wniosek?  
Radny Pan Galanty Mieczysław – to jest wniosek z komisji budżetowej.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – chwileczkę. Proszę Przewodniczącą Komisji 
Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały, ale również z poprawkami, jakie zostały zaproponowane.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/83/16 z poprawkami. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania? Nie widzę. Ja 
mam tylko pytanie poprawiony projekt uchwały wszyscy Radni otrzymali? Wniosek będzie 
przegłosowany. Czyli wniosek Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów musimy przegłosować. 
W części dotyczącej „§2.  Wysokość diety dla Radnych ustala się w kwocie 300,00 zł miesięcznie, 
jeśli należy do dwóch komisji, 200,00 zł, jeśli należy do jednej komisji.” i poprawka w „§1. 
Wysokość diet dla Przewodniczących poszczególnych komisji stałych Rady Gminy ustala się w 
kwocie 400,00 zł miesięcznie, jeśli należy do dwóch komisji, 300,00 zł, jeśli należy do jednej 
komisji.” 300,00 zł, to jest jak do jednej, a jak do dwóch komisji to 400,00 zł. Czy to jest zrozumiałe? 
Tak. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr IX/83/16. Chwileczkę, Pan Radny Słupski. 
Pan Radny Słupski Czesław – tam pomylił się Pan, Panie Przewodniczący. W §2. Jeszcze raz niech 
Pan ustali, co głosujemy. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG –  §2. wiecie, co ja przeczytam od początku: 
„§1. Wysokość diet dla Przewodniczących poszczególnych komisji stałych Rady Gminy ustala się w 
kwocie 400,00 zł miesięcznie, jeśli należy do dwóch komisji, 300,00 zł, jeśli należy do jednej 
komisji.”; „§2.  Wysokość diety dla Radnych ustala się w kwocie 300,00 zł miesięcznie, jeśli należy 
do dwóch komisji, 200,00 zł, jeśli należy do jednej komisji.”; „§3. Nieobecność Radnego na 
posiedzeniu komisji lub sesji Rady Gminy powoduje potrącenie każdorazowo 30% z przyznanej 
diety.”. Czy są uwagi? Nie ma. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr IX/83/16 w 
sprawie zasad otrzymywania i wysokości diet przysługujących radnym za udział w pracach Rady 
Gminy. Dobra. Najpierw głosujemy, zanim uchwałę przyjmiemy, to poprawkę Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów w tych dwóch zmianach w §1. że 300,00 zł, jeśli należy do jednej 
komisji, w §2. 200,00 zł; jeśli należy do jednej komisji. Kto jest za przyjęciem tego wniosku? 
Wniosek Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o treści: „§1. Wysokość diet dla 
Przewodniczących poszczególnych komisji stałych Rady Gminy ustala się w kwocie 400,00 zł 
miesięcznie, jeśli należy do dwóch komisji, 300,00 zł, jeśli należy do jednej komisji. §2.  
Wysokość diety dla Radnych ustala się w kwocie 300,00 zł miesięcznie, jeśli należy do dwóch 
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komisji, 200,00 zł, jeśli należy do jednej komisji.” został przyjęty, następująca ilością głosów: 13 
- za, 1 – przeciwny, wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – teraz przystępujemy do głosowania projektu 
uchwały nr IX/83/16 w sprawie zasad otrzymywania i wysokości diet przysługujących radnym za 
udział w pracach Rady Gminy. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/83/16 została przyjęta, następującą ilością głosów: 13 - za, 1 – 
przeciwny, wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 17 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 17. 
Podjęcie uchwały w sprawie wysokości diety dla Przewodniczącego Rady Gminy. Projekt uchwały 
był przedmiotem posiedzeń komisji rady. Prosiłbym Panią Wójt Gminy może dwa zdanie, jeżeli by 
Pani zechciała.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – zgodnie z Państwa propozycją ten projekt uchwały dotyczy 
proporcjonalnego podniesienia wynagrodzenia dla Przewodniczącego Rady Gminy do wysokości 
1.300,00 zł, miesięcznie.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Proszę 
Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego 
Mieczysława Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/84/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/84/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały? Nie ma. Przystępujemy do głosowania uchwały nr IX/84/16 w sprawie wysokości diety 
dla Przewodniczącego Rady Gminy. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/84/16 została przyjęta, następującą ilością głosów: 13 - za, 
przeciwnych - nie było, przy 1 - wstrzymującym się.  
Do pkt 18 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – następny punkt porządku obrad 
to podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy na 2016 rok. Projekt uchwały wraz 
z projektem planu pracy Rady Gminy był przedmiotem posiedzeń komisji rady gminy. Proszę 
Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego 
Mieczysława Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie 
opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/85/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
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Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/85/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr IX/85/16 w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy na 2016 rok? Nie widzę. 
Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/85/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 19 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 19. 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2016 rok. Projekt 
uchwały wraz z projektem planu pracy Komisji Rewizyjnej był przedmiotem posiedzeń komisji rady 
gminy. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego 
Galantego Mieczysława Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o 
przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/86/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/86/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr IX/86/16 w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2016 rok? Nie widzę. 
Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/86/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 20 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 20. 
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz Gminy Dragacz działki 
nr 290 położonej w obrębie geodezyjnym Dragacz. Projekt uchwały był przedmiotem posiedzeń 
komisji rady. Proszę Panią Wójt Gminy o zabranie głosu.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – tak jak mówiłam na komisjach chodzi o działkę położoną 
przy szkole w Dragaczu, tą działkę o zakup, której wnioskowała Rada Sołecka, Pan Sołtys, Pani 
Radna z Dragacza. Ma być ona przeznaczona na powstanie siłowni zewnętrznej, placu zabaw dla 
dzieci, ma pełnić miejsce spotkań dla mieszkańców sołectwa Dragacz i miejsce zabaw dla dzieci.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego Mieczysława Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/87/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
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Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/87/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr IX/87/16 w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz Gminy Dragacz 
działki nr 290 położonej w obrębie geodezyjnym Dragacz? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/87/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 21 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 21. 
Podjęcie uchwały w sprawie zrzeczenia się odszkodowania za nieruchomości w pasie drogi 
powiatowej nr 1256C Mniszek – Stare Marzy. Projekt uchwały był przedmiotem posiedzeń komisji 
rady. Poproszę Panią Wójt Gminy o zabranie głosu.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – chodzi o drogę powiatową, która prowadzi od drogi krajowej 
nr 91 w kierunku działki, na której aktualnie powstaje inwestycja ThyssenKruppe Energostal. To 
jest droga powiatowa, która położona jest na gruntach gminnych. Dlatego teoretycznie powinniśmy 
domagać się przy modernizacji tej drogi, którą będziemy realizować wspólnie z Powiatem, a 
właściwie my będziemy ją dotować tą modernizację. Więc teoretycznie moglibyśmy się domagać 
odszkodowania, ale myślę, że możemy z niego zrezygnować, ponieważ rozmawiałam wstępnie z 
Dyrektorem Zarządu Dróg Powiatowych Panem Adamem Mellerem mówił, że Powiat planuje 
modernizację tej drogi także w drugim kierunku, a mianowicie w stronę mogił pomordowanych w 
Mniszku i nasza wspólna konkluzja była taka, że po zakończeniu tej modernizacji, kiedy droga 
zostanie wyremontowana zarówno w stronę ThyssenKruppe Energostal i w stronę mogił Powiat 
chętnie na nasz wniosek tą drogę przekaże gminie. Nie jest to droga typowo powiatowa, chociaż 
stanowi ma klasę drogi powiatowej, ale nie jest typowo drogą powiatową, ponieważ droga 
powiatowa z założenia powinna przynajmniej przebiegać przez teren dwóch gmin. Natomiast jest to 
droga typowo lokalna. Dlatego po jej wyremontowaniu, po naprawie nawierzchni myślę, że byłoby 
zasadnym żebyśmy ja przejęli. W związku z tym proponuję rezygnacje z odszkodowania.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego Mieczysława Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/88/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/88/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są pytania, uwagi do projektu uchwały nr 
IX/88/16 w sprawie zrzeczenia się odszkodowania za nieruchomości w pasie drogi powiatowej nr 
1256C Mniszek – Stare Marzy? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/88/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 22 – W kolejnym punkcie mamy podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Dragacz w 2016 
roku. Projekt uchwały był przedmiotem posiedzeń wszystkich komisji rady. Poproszę Panią Wójt o 
zabranie głosu. 
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Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – jak Państwo zapewne pamiętacie w ubiegłym roku 
przyjęliśmy taką zasadę, że dla każdego, kto zdecyduje się zaadoptować pieska, przeznaczamy 
500,00 zł dofinansowania w pierwszym roku i 500,00 zł w drugim roku, przede wszystkim z myślą 
o tym, żeby nowy właściciel sam mógł kupić mu za te pieniążki budę, wybudować kojec. Zapewnić 
jakieś szczepienia, podstawowe badania weterynaryjne i ewentualnie zakupić karmę. Tak się 
złożyło, że w zeszłym roku nikt z tej propozycji nie skorzystał. Nie został zaadoptowany ani jeden 
piesek. Utrzymanie psów w schronisku kosztuje nas bardzo dużo. W tym roku znowu 
przeznaczyliśmy na to bardzo duże środki finansowe. Średnio tak licząc statystycznie mniej więcej 
6.000,00 zł jeden pies w skali roku. Więc proponujemy w tym roku podniesienie tej stawki do 
1.000,00 zł w pierwszym roku i 1.000,00 zł w drugim roku. Po takich dość szczegółowych 
rozmowach z właścicielem schroniska w Węgrowie zaproponowaliśmy również rozszerzenie tej 
propozycji do mieszkańców nie tylko powiatu świeckiego, ale także powiatu grudziądzkiego, 
kwidzyńskiego i tu proponuję jeszcze poprawkę do tego projektu uchwały i dopisanie powiatu 
chełmińskiego. To jest obszar, który jesteśmy w stanie skontrolować. Ja zapewniam, że w umowie 
adopcyjnej bardzo rygorystycznie i szczegółowo określiliśmy zasady adopcji psa, zasady kontroli i 
na pewno nie dopuśćmy do tego żeby ktokolwiek nadużywał tej formy zaopiekowania się 
zwierzętami, żeby z tego czerpać jakieś zyski. Będziemy to reklamować, ale tak jak mówiłam na 
komisjach nie w żadnych środkach masowego przekazu, a baner informujący o tym, że można 
zaadoptować pieska z Dragacza z dofinansowaniem pojawi się przy wejściu do schroniska, czyli on 
będzie widoczny tylko dla tych, którzy już trafią do tego schroniska w konkretnym celu. Nie dla 
tych, którzy nigdy wcześniej o adopcji psa nie myśleli. Mam nadzieję, że to być może zachęci 
osoby, które przyjeżdżają do schroniska szukając pieska, aby jednak przede wszystkim adoptować 
pieski z gminy Dragacz, a nam w ten sposób obniżyć koszty utrzymania tych psów w schronisku.    
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego Mieczysława Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/89/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Piłat Ryszarda o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Piłat Ryszard – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu 
uchwały nr IX/89/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – czy są uwagi i zapytania do projektu uchwały 
nr IX/89/16 w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie gminy Dragacz w 2016 roku? 
Radca Prawny Pan Kurek Łukasz – chwileczkę jeszcze tu należy przegłosować te poprawki. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – tą jedną poprawkę, tak. Zanim przystąpimy 
do głosowania projektu uchwały był wniosek o rozszerzenie w rozdziale 5., § 1., pkt 3., że zapewnia 
się pomoc finansową w kwocie 1.000,00 zł mieszkańcom powiatu świeckiego, grudziądzkiego, 
kwidzyńskiego i dopisujemy „chełmińskiego” za każdego odłowionego psa z terenu gminy Dragacz, 
a także 1.000,00 zł po rocznej kontroli pobytu psa u właściciela. Kto jest za przyjęciem tej 
poprawki? 
Wniosek o rozszerzenie w rozdziale 5., § 1., pkt 3., że zapewnia się pomoc finansową w kwocie 
1.000,00 zł mieszkańcom powiatu świeckiego, grudziądzkiego, kwidzyńskiego i dopisujemy 
„chełmińskiego” za każdego odłowionego psa z terenu gminy Dragacz, a także 1.000,00 zł po 
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rocznej kontroli pobytu psa u właściciela został przyjęty jednogłośnie, następująca ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – poprawka został przyjęta i przystępujemy do 
głosowania projektu uchwały nr IX/89/16? 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/89/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 23 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 23, do 
sprawozdania z realizacji Strategii Rozwoju Gminy Dragacz na lata 2014-2020. Materiały były 
omawiane na wszystkich posiedzeniach komisji. Proszę o pytania lub wnioski. Nie widzę.   
Do pkt 24 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do następnego 
punktu do sprawozdania z działalności stałych Komisji Rady Gminy za 2015 rok. 
Proszę Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana Radnego Marcina Chabuckiego o przestawienie 
sprawozdania za 2015 r. 
Radny Pan Chabucki Marcin – przedstawił sprawozdanie Komisji Rewizyjnej za 2015 rok, które 
stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów radnego Pana Mieczysława Galantego o przestawienie sprawozdania za 
2015 r. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – przedstawił sprawozdanie Komisji Rozwoju Gospodarczego i 
Finansów za 2015 rok, które stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przestawienie sprawozdania za 
2015 r. 
Radna Pani Dembińska Dorota – przedstawiła sprawozdanie Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i 
Ochrony Zdrowia za 2015 rok, które stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przestawienie sprawozdania za 2015 r. 
Radny Pan Piłat Ryszard – przedstawił sprawozdanie Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska za 
2015 rok, które stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
sprawozdań? Nie widzę. 
Do pkt 25 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 
następnego 25, sprawozdanie z pracy Rady Gminy w 2015r. Materiały były omawiane na 
posiedzeniach komisji. Proszę o pytania i wnioski. Nie widzę. 
Do pkt 26 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 26, to 
jest, podjęcie uchwały nr IX/90/16 w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 
Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 
Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie. Projekt uchwały był omawiany na dwóch komisjach: Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia i na posiedzeniu Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów. 
Najpierw się spytam. Proszę o zabranie głosu Panią Dyrektor SAPO.  
Dyrektor SAPO Pani Pernak Jolanta – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, przekształcenie lub 
likwidacja szkoły to procedura, która odbywa się dwuetapowo. W I etapie Rada Gminy podejmuje 
uchwałę o zamiarze likwidacji bądź przekształcenia i po spełnieniu pewnych warunków, takich jak 
zawiadomienie wszystkich rodziców, zawiadomienie Związku Zawodowego, uzyskanie opinii 
kuratora. Na kolejnej sesji może być podjęta uchwała o likwidacji bądź przekształceniu.  
Uzasadnieniem do przedstawienia tej uchwały są warunki demograficzne i ekonomiczne. Jeśli 
chodzi o demografię to sytuacja w szkole filialnej w Bratwinie wygląda w ten sposób, że szkoła ta 
była pomyślana dla uczniów najmłodszych, czyli klas I, II, III, żeby nie musieli tak daleko 
dojeżdżać do szkoły podstawowej w Grupie. Jednakże w latach szkolnych 2007-2008 do 2012-2014 
w tej chwili funkcjonowały już tylko w każdym roku szkolnym po dwa oddziały, na przykład klasa 
I, i III, bądź klasa II i III, a liczba uczniów systematycznie zmniejszała się od 27 do 20. W roku 
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szkolnym 2014/2015 funkcjonowała już tylko jedna klasa w filii III, do której uczęszczało 9 
uczniów. W bieżącym roku szkolnym 2015/2016 funkcjonuje także jeden oddział klasy I, do 
którego uczęszcza 8 uczniów. A na rok szkolny 2016/2017 sytuacja wygląda w ten sposób, że nie 
będzie w tej chwili ani klasy I, ani klasy II, ani III. Jeśli chodzi o dane z Urzędu Stanu Cywilnego 
odnośnie urodzeń dzieci w kolejnych latach to odpowiednio w rocznikach mamy w 2018 roku 
mamy 18 dzieci, w 2012 roku 10, w 2013 roku 12, w 2014 roku 16 i 2015 roku 14. Jednakże proszę 
Państwa nie ma to przełożenia na liczbę uczniów w szkole. Dlatego, że dla przykładu z urodzonych 
w 2009 r. do klasy I - uczęszcza 8 uczniów, z czego właściwie 5 jest z tego rocznika, a 3 z rocznika 
młodszego 2008 r. Dlaczego? Dlatego, że część dzieci zameldowanych w USC nie zamieszkuje 
aktualnie na terenie, z którego dzieci uczęszczają do filii w Bratwinie, bądź też uczniowie 
uczęszczają też od początku do szkoły podstawowej w Grupie, a nawet do szkoły podstawowej w 
Dragaczu. Dodam jeszcze, że przy 8 uczniach w filii w Bratwinie, mamy odpowiednio 112 w szkole 
w Dragaczu, około 400 w tej chwili w szkole w Grupie i 200 w Gimnazjum. Demografia, dane 
liczbowe ma przełożenie na koszty utrzymania. I tak w roku 2015 koszty utrzymania jednego ucznia 
w szkole filialnej w Bratwinie to kwota 20.440,00 zł, w szkole w Grupie 8.188,00 zł, w Dragaczu 
9.550,00 zł, i w Gimnazjum 10.709,00 zł. W kosztach tych nie uwzględniamy kosztów dużych 
remontów, czy inwestycji. Proszę Państwa jednakże nawet po podjęciu uchwały o likwidacji tej filii 
nadal organ prowadzący zapewnia rodzicom dzieci możliwość funkcjonowania oddziału w 
Bratwinie, jeżeli tych dzieci będzie nie mniej niż 8 i taka będzie wola rodziców w danym roku 
szkolnym. Ponadto pozostanie w tym budynku oddział przedszkolny. Budynek pozostanie w 
administracji organu prowadzącego. Nikt nie straci pracy. Nauczyciel, który uczył w klasie I nadal 
będzie nauczycielem szkoły podstawowej w Grupie, tyle tylko, że pracy tej nie będzie świadczył w 
Bratwinie, a w Grupie. Cóż jeszcze? Zasadniczo uczniowie ze szkoły filialnej w Bratwinie będą 
kontynuowali, będą mieli możliwość kontynuowania nauki od 1 września 2016 roku w szkole 
podstawowej w Grupie, a jeśli będzie taka wola, to również w szkole w Dragaczu. Obydwie te 
placówki mają dobre warunki i posiadają świetlice, sale gimnastyczne, stołówki i dobrze 
wyposażona bazę dydaktyczną.  Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor SAPO, głos zabierze 
Pani Wójt Gminy.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – ja chciałabym jeszcze do tego, co powiedziała Pani Dyrektor, 
a powiedziała bardzo dużo dodać, że nie podejmowalibyśmy tej decyzji, gdyby nie to proszę 
Państwa, że wpływ na nią mają zmieniające się przepisy. Rząd, jak Państwo wiecie podniósł wiek 
szkolny do 7 lat i w tym momencie rodzic może podjąć decyzję samodzielnie, czy dziecko 6-letnie 
uczęszczające dziś do klasy I, pójdzie w roku następnym do klasy II, czy jednak będzie jeszcze raz 
kontynuować naukę w klasie I. To też nam troszeczkę w roku przyszłym dezorganizuje pracę, bo też 
nie jesteśmy pewni ile klas I i II powstanie w szkole podstawowej w Dragaczu i w Grupie, ani ile 
tych dzieci będzie w Bratwinie. Dlatego dwukrotnie spotkaliśmy się z rodzicami dzieci w 
Bratwinie, mają oni, co prawda czas do 31 marca na podjęcie decyzji, ale poprosiliśmy żeby 
wstępnie wypełnili ankietę i zadeklarowali się czy zostawiają dzieci w I klasie, czy wysyłają 
dziecko do klasy II i z tych ankiet wyszło, no bezspornie, że mielibyśmy dwoje dzieci w zerówce, 
troje dzieci w klasie I i siedmioro dzieci w klasie II. Zgodnie z zasadami przyjętymi przez radę 
pedagogiczną szkoły podstawowej w Grupie oddział, oddział klasowy może powstać od ośmiorga 
dzieci. Czyli w tym momencie stajemy przed sytuacją, kiedy po prostu nie mamy ani jednego 
oddziału. Myślę, że rozwiązaniem dobrym dla rodziców jest zapewnienie rodziców, że dopóki nie 
powstanie nowe przedszkole, bądź, jeśli wejdzie w życie zmiana, którą zapowiadał rząd, że zostanie 
zlikwidowane gimnazjum, przekształcone ponownie w ośmioletnią szkołę podstawową. Jeżeli by to 
miało miejsce, no to wtedy też sytuacja zmieni się, ponieważ szkoła dla danego regionu, szkołą 
podstawową będzie szkoła w Michalu, więc do momentu powstania przedszkola bądź takiej 
reorganizacji szkół zawsze dajemy gwarancje, że jeśli będzie 8 dzieci i rodzice będą sobie życzyli 
żeby istniał oddział zamiejscowy szkoły w Grupie, to my ten oddział stworzymy. Tym bardziej, że 
na razie dopóki nie ma przedszkola potrzebujemy tych miejsc dla przedszkolaków, bo zmiany, o 
których mówię też sprawiły, że jest mniej miejsc w przedszkolu, a nie coraz więcej, bo dzieci z 
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zerówki zostaną prawdopodobnie w przedszkolu i tych miejsc będzie mniej niż się spodziewaliśmy, 
więc szkoła w Bratwinie jak najbardziej będzie nam potrzebna na przedszkole na razie i do tego 
momentu dopóki to nowe przedszkole nie powstanie, dopóki no mam nadzieję, że wygramy konkurs 
i postawimy nowe przedszkole. Odpukać w niemalowane. I do tego momentu na pewno rodzice 
mają gwarancję, że taka klasa będzie mogła powstać. Nie mamy na to naprawdę żadnego wpływu 
jest to demografia, po prostu nie ma dzieci. Jest jeszcze jeden czynnik, o którym Pani Dyrektor nie 
wspomniała. Część rodziców mieszkających w Wiąskich Piaskach wysyła dzieci do Wiąga, bo tam 
dojeżdża autobus szkolny z Wiąga i to też sprawia, że tych dzieci do szkoły w Bratwinie jest mniej, 
ale rodzic ma prawo wyboru. W związku z tym taka propozycja uchwały.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Czy w tej sprawie ktoś 
chciałby jeszcze zabrać głos? Nie widzę. Zanim przedstawię uchwałę pod głosowanie, ponieważ 
była przedmiotem obrad dwóch posiedzeń komisji, ponieważ Komisja Rolna wcześniej obradowała, 
kiedy nie było jeszcze projektu uchwały. Ja sobie pozwolę treść tej uchwały przeczytać. W §1. pkt 1 
uchwały z dniem 31 sierpnia 2016 roku zamierza się przekształcić Szkołę Podstawową im. 16 Pułku 
Ułanów Wlkp. w Grupie poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku 
Ułanów Wlkp. w Grupie. Pkt 2. Uczniom Filii zapewnia się kontynuację nauki w Szkole 
Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie. W §2. Zobowiązuje się i upoważnia Wójta 
Gminy do wykonania czynności niezbędnych do przeprowadzenia przekształcenia w szczególności 
do zawiadomienia o zamiarze przekształcenia szkoły rodziców, uczniów i Kujawsko-Pomorskiego 
Kuratora Oświaty oraz do wystąpienia do Kujawsko-Pomorskiego Kuratora Oświaty i 
odpowiednich organizacji związkowych o opinię o przekształceniu szkoły. Wykonanie uchwały 
powierza się Wójtowi Gminy. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. Bardzo ważny jest zapis 
na drugiej stronie. Nie będę czytał całości, bo to jest drobny druk i to dłużej by trwało, ale to 
ostatnie zdanie pozwalam sobie przeczytać: „Organ prowadzący zapewnia, że w budynku po 
szkolnym w Bratwinie może funkcjonować oddział zamiejscowy Szkoły Podstawowej w Grupie. 
Sytuacja może mieć miejsce do czasu realizacji planu wybudowania przedszkola lub do czasu 
utworzenia Szkoły Podstawowej w Michalu. Po likwidacji Filii nadal pozostaną wydatki na 
utrzymanie budynku, natomiast zmniejszą się wydatki o ile nie byłoby prowadzonej działalności na 
wynagrodzenie nauczycieli, gdyż tak niewielka liczba uczniów nie spowoduje zwiększenia liczby 
oddziałów w Szkole Podstawowej w Grupie.” To jest ta najważniejsza w mojej ocenie część 
uzasadnienia. Wobec powyższego ja proponuję ten projekt uchwały przedstawić pod głosowanie. A 
nie, opinie. Przepraszam, dwie komisje. Proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Galantego Mieczysława Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały.   
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dembińską Dorotę o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radna Pani Dembińska Dorota – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr IX/90/16. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do głosowania projektu 
uchwały nr IX/90/16 w sprawie zamiaru przekształcenia Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów 
Wlkp. w Grupie poprzez likwidację Filii w Bratwinie Szkoły Podstawowej im. 16 Pułku Ułanów 
Wlkp. w Grupie? 
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/90/16 została przyjęta, następującą ilością głosów: 12 - za, przy 
1 - przeciwnym i 1 - wstrzymującym się.  
Do pkt 27 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 27, to 
jest do podjęcia uchwały nr IX/91/16 w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie rekrutacji do 
publicznego przedszkola i do oddziałów przedszkolnych przy szkołach podstawowych, dla których 
Gmina Dragacz jest organem prowadzącym, dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych 
kryteriów oraz przyznania każdemu kryterium określonej liczby punktów. Projekt uchwały został 
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doręczony wszystkim Radnym, tak. Czy są pytania, uwagi? Proszę o zabranie głosu Panią Dyrektor 
SAPO.  
Dyrektor SAPO Pani Pernak Jolanta – Panie Przewodniczący, wysoka Rado zmiana ustawy o 
systemie oświaty zobowiązał organ prowadzący po raz pierwszy na rok szkolny 2015/2016 do 
ustalenia, określenia kryteriów na drugim etapie postepowania rekrutacyjnego i przypisanej im 
liczby punktów. Dotyczy to rekrutacji publicznego przedszkola, oddziałów przedszkolnych przy 
szkołach podstawowych, również do klasy I Szkoły Podstawowej, ale na razie ta uchwała nie 
obejmuje tych procedur. W związku z tym, że od 29 grudnia 2015r. kolejna ustawa zmieniła ustawę 
o systemie oświaty, o czym mówiliśmy przed chwilą. Zmiana dotyczyła wieku dziecka 
zobowiązanego do odbycia rocznego obowiązkowego przygotowania przedszkolnego. W tej chwili 
obowiązek ten dotyczy dzieci 6-letnich, a do niedawna dotyczył dzieci 5-letnich oraz obowiązek 
szkolny określony jest dla dziecka w wieku 7 lat, a do tej pory 6 lat. W związku z tym uchwała 
organu prowadzącego powinna być dostosowana do obowiązujących przepisów prawa. W uchwale 
z marca 2015 roku nie było mowy o dzieciach 6-letnich i dlatego była konieczność, aby wywołać 
nowa uchwałę, która będzie uwzględniała w postępowaniu rekrutacyjnym także dzieci 6-letnie. Jeśli 
chodzi o oddziały przedszkolnych przy szkołach podstawowych zmiana jest w zasadzie niewielka, 
bo zostały dopisane tylko do poszczególnych kryteriów dzieci 5-letnie. Także w każdym przypadku 
mamy dzieci 5-letnie i 4-letnie, a było tylko 4-letnie. Natomiast, jeżeli chodzi o kryteria punkty do 
rekrutacji do przedszkola to troszeczkę zapis się zmienił. Mamy już tylko 4 kryteria, a było 6. 
Jednakże kryteria te są tak ustalone, aby preferowały, zagwarantowały przyjęcie do przedszkola 
dzieciom 6-letnim, następnie 5-cio i 4-letnim i dopiero na końcu 3-letnim. W pierwszej kolejności 
obydwojga rodziców pracujących, w drugiej wtedy, kiedy jedno z rodziców jest pracujących. 
Następne kryterium dotyczy dziecka, którego rodzeństwo uczęszcza do przedszkola w Górnej 
Grupie i ostatnie dziecko z rodziny o niskim dochodzie. Dziękuję.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor SAPO. Czy są uwagi, 
zapytania do projektu uchwały? Nie widzę. Projekt uchwały nr IX/91/16 Rady Gminy Dragacz z 
dnia 29 stycznia 2016 r. w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie rekrutacji do publicznego 
przedszkola i do oddziałów przedszkolnych przy szkołach podstawowych, dla których Gmina 
Dragacz jest organem prowadzącym, dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów 
oraz przyznania każdemu kryterium określonej liczby punktów poddaje pod głosowanie.  
Stwierdzam, że Uchwała Nr IX/91/16 została przyjęta jednogłośnie, następującą ilością 
głosów: 14 - za, przeciwnych i wstrzymujących się – nie było.  
Do pkt 28 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 28. 
Wolne wnioski i zapytania. Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos?  
Radna i Sołtys Wielkiego Stwolna Pani Sendyk Ewa – ja mam takie pytanie, chodzi o te nasze dęby, 
o aleję dębową żeby może, bo było podcinane troszeczkę, ale mieszkańcy obawiają się, bo dużo jest 
suchych takich konarów, żeby to było też usunięte. Dziękuje.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Pan Radny Galanty. 
Radny Pan Galanty Mieczysław – Pani Wójt prosiłbym, aby firma, która sprząta przystanki tudzież 
inne takie place, wzięła się „fest” do roboty, bo śnieg znikł i pokazał porządek, który rzuca się w 
oczy. Dziękuję.  
Radny Pan Piłat Ryszard – Pani Wójt mam pytanie, co jest z oświetleniem na ulicy Wrzosowej w 
Dolnej Grupie? Z tego, co ja wiem termin minął chyba 26 stycznia 2016 r., jeżeli chodzi o ENE-ę, 
chodzi o podłączenie. Wszystkie prace są wykonane, mieszkańcy nie mają oświetlenia. Druga 
sprawa, którą chciałem poruszyć jeszcze, to uporządkowanie terenu w okolicy parkingu przy 
ośrodku zdrowia. Dziękuję za pomoc. Zostało zrobione. Pan Młynek stanął na wysokości zadania, 
także wszystko jest zrobione. Dziękuje bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – głos zabierze Pan Radny Powiatu Brunon 
Han.  
Radny Powiatu Pan Han Brunon – Panie Przewodniczący, szanowni Radni ja jeszcze raz dziękuję 
za zaproszenie już za cykliczne zapraszanie mnie na posiedzenia Rady Gminy, ponieważ fajnie jest 
znać problemy mojej gminy w sumie, którą mogę potem reprezentować na obradach Rady Powiatu. 
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Chciałem Państwa zapoznać tutaj z kilkoma sprawami no dotyczącymi gminy. Chciałbym najpierw 
powiedzieć o drogach, które tutaj Powiat Świecki wraz z udziałem funduszy gminnych planuje 
realizować do 2020 roku. I tak w roku 2017 jest planowany remont, przebudowa drogi Nowe-
Wielki Lubień. Pani Radna Kochanowska pytała jestem dłużny, odpowiadam, że to będzie w 2017 
r. Następnie w 2018 r. będzie przebudowa drogi powiatowej Dolna Grupa-Michale, to jest ta droga 
za torami oraz w 2019 r. jest planowana droga, o której już mówiła Pani Wójt, a mianowicie od 
drogi krajowej 91 w kierunku grobów. To jest ta druga część. To odnośnie planowanych dróg. Tutaj 
chciałbym nawiązać również do Państwa pytań odnośnie wału i odnośnie tej drogi przy wale, która 
jest jeszcze niezrobiona. Byli przedstawiciele z melioracji ze Świecia i Pan Prezes chyba z 
Bydgoszczy. Ja mam może nieco lepsze informacje dla Państwa. Jestem po rozmowie z Panem 
Starostą i mówił, że być może, jest takie fajne „być może”, w tym roku wał będzie robiony. Ma 
zapewnienia od Pana Dyrektora, że takie coś będzie i wtedy, ja nie czytałem tutaj o drodze tej nad 
wałem, ale mam nadzieję, że będę pilotował sprawę żeby ta droga była 3,5 kilometra weszła jak 
najszybciej do tego planu dróg. I ostatnia sprawa, która chciałem też przekazać odnośnie Związków 
Wałowych. Tutaj Państwo dyskutowali odnośnie podjęcia rozmów w celu podwyższenia opłat. 
Powiat również finansuje Związki Wałowe i w zależności, jaki fundusz ma dany Związek Wałowy, 
w takim procencie dostaje dofinansowanie, a więc im wyższy fundusz tym większe dofinansowanie. 
Warto się nad tym zastanowić. To miałbym tyle. Jeżeli Państwo macie jakieś pytania do mnie, to 
mogę również odpowiedzieć. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu Radnemu Powiatu i głos 
zabierze Pani Wójt, no Pani Radna Kochanowska najpierw, dobrze.  
Radna Pani Kochanowska Elżbieta – będziemy bardzo szczęśliwi, jeżeli będziemy mieli zrobiona tą 
drogę, ale mieszkańcy pytają się czy będzie chodnik? Jak teraz mam odpowiedzieć? 
Radny Powiatu Pan Han Brunon – momencik, przeczytam całość inwestycji mianowicie: 
„Przebudowa drogi powiatowej nr 1219C Nowe-Komórsk-Wielki Lubień, założenia: czyli będzie to 
od tej drogi bitumicznej, jezdnia 4-5 metrów, nakładka i tak dalej i nic więcej. Ponieważ to jest ta 
droga Nowe-Komórsk-Wielki Lubień. To znaczy tak, to jest ta droga 1219. Proszę Państwa ten plan 
drogowy, jakie drogi mają być remontowane, czy przebudowywane, określał, to było w 
porozumieniu Powiatowego Zarządu Dróg plus władze gminne. To znaczy poprzedni Wójt ustalał, 
jakie drogi mają być przebudowywane i czy przy tych drogach mają być chodniki? Był tak zwany 
plan chodnikowy i w tym planie uczestniczy 50% funduszy gminnych i 50% fundusz powiatowy. J 
mogę tylko poinformować, co jest w planie i ewentualnie pytać o inne drogi. No być może coś 
takiego powstanie, ale może po sesji ewentualnie dokładnie wtedy możemy porozmawiać, tak. Ja 
ma tu plan mapek i wtedy możemy sobie wyjaśnić, tak. Dziękuję.    
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję Panu Radnemu. Ja poproszę Panią 
Wójt o wystąpienie.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – po kolei. Pierwsze pytanie dotyczyło dębów, alei dębowej, w 
roku 2015 w wakacje po remoncie drogi Powiatowy Zarząd Dróg podciął wszystkie dęby. Obcięte 
zostały wszystkie suche gałęzie. Nie obcięli tylko tych górnych partii, dokąd nie sięgał wysięgnik, 
którym dysponowali. Pani chodzi o te zupełnie na górze. Dobrze, czyli tym się musimy zająć. 
Rozumiem, dziękuję. Jeżeli chodzi o przystanki oczywiście przekażę informację firmie sprzątającej 
przystanki. Jeżeli chodzi o ulicę Wrzosową chciałam powiedzieć, że bardzo dużo cierpliwości 
wykazujemy w stosunku do firmy ENEA. Nastąpiła tam pewna restrukturyzacja. Do tej pory 
sprawami takimi jak oświetlenie na drogach na terenie naszej gminy zajmował się oddział w 
Świeciu. W tej chwili zajmuje się tym Poznań. Mieli czas do 26 stycznia. Dopiero wczoraj proszę 
Państwa przesłali nam umowę do podpisania, o którą dzwonimy, co najmniej od trzech tygodni i 
niemalże codziennie i codziennie otrzymywaliśmy odpowiedź, że tak, że ta umowa już poszła, już 
będzie. Otrzymaliśmy ją wczoraj. Teraz mamy zapewnienie w sytuacji, kiedy ENEA dawno już 
przekroczyła termin, no niedawno, bo 26 – tego, ale przekroczyła termin, otrzymaliśmy 
zapewnienie, że od momentu podpisania tej umowy to już będzie naprawdę szybko. Mamy taką 
nadzieję, bo my ze swojej strony zrobiliśmy wszystko i naprawdę staramy się monitować, że to 
wystarczy jedno podłączenie i lampy się świecą. Szkoda, że tak długo musimy czekać, ale niestety 
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robimy, co w naszej mocy. Jeżeli chodzi o wał Bratwin to, co mówił Pan Radny Powiatowy Brunon 
Han, to się oczywiście potwierdza z tym, co powiedział Pan Dyrektor Melioracji. Tak naprawdę to 
nie, że on nie wiedział. On powiedział, że w tym roku zgodnie z harmonogramem z RPO zostanie 
rozpisany konkurs. Oni do niego stają właśnie z remontem tego odcinka wału. Jeśli go wygrają to 
maja pieniądze i mam nadzieję, że tak się stanie. Będziemy trzymać kciuki żeby się udało. To w 
tym momencie może jeszcze w tym roku w zależności od tego, kiedy Marszałek ogłosi konkurs wał 
będzie remontowany. A jeśli chodzi o Zajączkowo o chodnik to tutaj również mam prośbę do i taką 
propozycję dla Radnego Pana Brunona Hana. Może wystąpiłby Pan na piśmie z takim zapytaniem 
czy będzie przy okazji remontu drogi budowany chodnik, a jeżeli nie, czy jest możliwość podjęcia 
rozmów z gminą i wspólnym partycypowaniu w kosztach zaplanowania takiego chodnika w 
Zajączkowie. Bo w poprzedniej kadencji była mowa o tym, że tam pojawi się również chodnik, że 
będzie on przedłużeniem chodnika z Wielkiego Lubienia, a jeśli nie ma takiego planu, to czy jest 
możliwość rozmowy na ten temat. Dziękuję.  
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – ja korzystając, że jest Powiatowy Radny, więc Panie 
Brunonie jeszcze mam taką jedną prośbę, by ten odcinek te 3 kilometry naszej drogi teraz po zimie 
załatać, bo my omijamy dziury. Dziura, dziurę pogania. I nie możemy tego, po prostu jest to 
niebezpieczeństwo. Prosiłabym o wzięcie tego pod uwagę. A podcinkę drzew to podejrzewam 
powinna robić albo przegląd, gdy są liście wtedy wiadomo, które są suche. A oni przyjadą podetną i 
wtedy pozostało. Teraz po tych wiatrach, co były ostatnio, to szosa była zawalona suchymi 
gałęziami.   
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – to znaczy podcinka miała miejsce, jak dobrze pamiętam we 
wrześniu albo w październiku. Drzewo było zielone. Problemem było tylko to, że nie dysponowali 
wysięgnikiem tak wysokim, by jeszcze czubki objąć tych drzew.  
Sołtys Bratwina Pani Chełmowska Krystyna – trzeba by coś zrobić żeby to, co sięga nad wał żeby 
było podcięte. Dziękuję tyle. 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – dobrze. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję, czy jeszcze ktoś chciałby zabrać 
głos? Pan Radny Słupski.  
Radny Pan Słupski Czesław – Pani Wójt ja chciałbym zapytać czy coś wiadomo na temat remontu 
drogi wojewódzkiej od skrzyżowania w Dolnej Grupie, czyli od ronda do Grupy, a może jeszcze 
dalej. Dziękuję. 
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – dziękuję, poproszę Pan Sołtys z Dragacza. 
Sołtys Dragacza Pan Zięba Dariusz – po pierwsze dziękuję Pani Wójt i Panu Przewodniczącemu, 
szanownym Państwu radnym za przegłosowanie wniosku odnośnie wykupienia tej ziemi, 
dziękujemy bardzo. Teraz druga prośba, zapytanie moje. Kiedy możemy wejść z pierwszymi 
krawężnikami? 
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – w przyszłym tygodniu. 
Sołtys Dragacza Pan Zięba Dariusz – w przyszłym tygodniu to nie, ale dziękujemy bardzo. Ale od 
przyszłego tygodnia możemy już liczyć na informację. To dziękuje bardzo. Teraz kolejna sprawa to 
dobrodziejstwo poprzednich lat spowodowało to, że znowu Dragacz jest pominięty we wspaniałej 
prawda ścieżce nowego dywanika asfaltowego, ta nasza droga wojewódzka między skrzyżowaniem 
w Michalu do Fletnowa. Znowu została pominięta, a wał mamy wyremontowany, super. Może 
będzie ścieżka rowerowa, ale co z naszym asfaltem.  Teraz po tych śniegach po roztopach widać 
leżą fajne kołpaki tam koło Białej Karczmy tam na tych kamieniach, które tam są. To jest przykre, 
co mówię, ale znowu nic się nie dzieje. Miało być, było pismo odnośnie, żeby chociaż te kamienie 
spod wału je powyciągać. Przypomina w tamtym roku samochód wylądował, tam dachował tylko 
dlatego, że podbiło go na tych kamieniach. Się dziewczyna zlękła dużego samochodu i 
spowodowało, że przeleciała przez drogę. Prosiłbym bardzo żeby, chociaż do tej karczmy, ta część 
przy wale wyrównać, bo są straszne dziury. No i nie da się jeździć.  
Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – proszę Pani Wójt.  
Wójt Gminy Pani Krezymon Dorota – więc, odpowiadam, jeżeli chodzi o drogę wojewódzką 272 od 
ronda w Dolnej Grupie do Grupy i dalej, aż do Jeżewa rok temu poprosiłam o pomoc Radnego 
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